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A TARTALOMBÓL

Ki ezt gyűjt, ki azt. Mind-
annyiunk életében vannak 
olyan dolgok, melyeknek 
kiemelkedő jelentőséget tu-
lajdonítunk. Régebben nagy 
divat volt a bélyeggyűjtés, 
az egykori szocializmusban 
virágzott a sörösdobozok és 
gyufásskatulyák rögeszmés 
halmozása. Ma ez már elég 
viccesen hangzik, de azért 
furcsa gyűjtőszenvedély-
lyel megáldott emberek ma 
is akadnak. Stoller Árpád 
történelem szakos hallga-
tó például apró digitális 
felvevővel különböző gép-
kocsik hangjaira vadászik 
szabadidejében. Mivel elég 
sokat utazik, országonkénti 
bontásban tárolja az ed-
dig összegyűjtött hangokat. 
Kubában is járt már, ott 
lerobbanásközeli állapotban 
leledző egykori országúti 
cirkálók motorjait tesztelte, 
míg Izlandon értékes régi 
Volkswagen mikrobuszra 
bukkant. Az például úgy 
búgott, hogy Árpád füle kel-
lemesen bizsergett, miköz-
ben hallgatta. Érdekes hobbi 
ez, meg kell hagyni, nem is 
ártott vele senkinek a lelkes 
fiatalember, mígnem egyszer 
komoly barátnője lett. A lány 
közölte, hogy válasszon,  
vagy ő, vagy a különleges 
gyűjtőszenvedély.

Szegény Stoller Árpád 
feje most nagyon fő. Már 
hogy döntsön egykönnyen 
élete két szerelme között? 
Maguk mit tennének a he-
lyében?

Buczer Zsombor
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Díszoklevél
A bölcsészettudományi, jogi és természettudományi karok egykor végzett hallgatóit köszöntötték október 9-én. A jubileumi 

díszoklevél-átadó ünnepségen azok a több évtizeddel ezelőtt diplomázott „hallgatók” vettek részt, akik tanulmányaikat a Debreceni 
Egyetem jogelőd intézményeiben fejezték be. A BTK diplomaosztóján több mint kilencvenen vehették kezükbe díszoklevelüket: 
aranydiploma a végzés utáni 50 év, gyémánt 60, vas 65, rubin 70, platina 80 év elteltével adományozható. Az ünnepségen az ÁJK 
két egykori hallgatóját is kitüntették, akik rubin és platina okleveleket érdemeltek. A 103 éves Herpay Tibor a DE eddigi legidősebb 
díszokleveles kitüntetettje, oklevelét családtagjai vették át a rendezvényen. A TTK díszoklevél-átadó ünnepségén száztizennégyen 
arany-, harmincan gyémánt- és ketten vasdiplomát vettek át. A díszoklevéllel kitüntetettek nevében Nagy Sándor 1966-ban végzett 
okleveles fizikus, a KLTE egykori rektorhelyettese mondott köszönetet. Az ünnepségen a TTK Katedra Díját is átadták azon oktató-
nak, kutatóinak, akik több évtized, olykor egy egész életpálya során munkájukkal gazdagították a kar oktatási és tudományos életét.

Keresztféléves eljárás
A Debreceni Egyetem hat kara kínál továbbtanulási lehetőséget 

a 2017-es keresztféléves felsőoktatási felvételi eljárás során. A febru-
árban induló képzésekre kizárólag mesterszakokra, államilag finan-
szírozott és költségtérítéses formában is lehet jelentkezni november 
15-ig. A felvehető létszám az agrár-, a bölcsészettudomány, a gaz-
daságtudományok, az informatika, a műszaki-, a társadalom- és a 
természettudományok területén összesen 1990 fő. Újdonság a DE-n 
indított szakok között a biomérnöki mesterképzési szak, amely 
duális formában is elindul, de választható lesz duális formában a 
logisztikai menedzsment szak is februártól. A 2017 februárjában 
induló állami ösztöndíjas és önköltséges mesterképzésekre azok 
felvételizhetnek, akik felsőfokú végzettséggel rendelkeznek, vagy 
2017 januárjában szerzik meg azt.

Négy évtized
Ünnepi tanácsülésen emlékeztek meg október 19-én a Magyar 

Tudományos Akadémia Debreceni Területi Bizottsága (DAB) meg-
alakításának 40. évfordulójáról. Gergely Pál akadémikus, az MTA 
DAB elnöke beszédében kiemelte: a társaság lehetőséget teremt tu-
dományos rendezvények szervezésére, a más-más területen dolgozó 
kutatók bemutatkozására, emellett jelentős szerepet vállal a határon 
túli kapcsolatok ápolásában és a feltörekvő fiatal tudósnemzedék 
felkarolásában. Mára a szerteágazó tudományterületeket képviselő 
30 akadémikus és több mint 1200 köztestületi tag 14 szak- és 86 
munkabizottságban tevékenykedik. – A DAB és a DE ezer szállal 
kapcsolódik egymáshoz. Egy egyetem megítélését jelentősen befo-
lyásolja, hogy az ott dolgozók milyen szintű tudományos tevékeny-
séget folytatnak, ez a munka milyen nemzetközi visszhangot vált ki, 
és mindez hogyan hat a hétköznapokban – fogalmazott Csernoch 
László tudományos rektorhelyettes. – Debrecen számára a tudás, a 
tudomány, azok képviselői egyben jelentik a város múltját és jövő-
jét – jelentette ki Papp László. Amíg mások háborúztak, Debrecen 

iskolát épített, és a Református Kollégiumnak köszönhetően már 
évszázadokkal ezelőtt a tudomány centruma voltunk, ugyanúgy, 
mint ahogy ma a DE játszik kulcsszerepet a város fejlődésében. 
A tudás, a műveltség, a szellem szabadsága ma is legfőbb törek-
vésünk, ezzel is erősítve Debrecen régióvezető szerepét.
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Ünnepi köszöntés
Székely György, a DE Anatómiai, Szövet- és Fejlődéstani Intézet egyetemi tanárának tisztele-

tére rendeztek tudományos ülést a DAB székházban. A professzor a neurobiológia és a szövettan 
meghatározó alakja, akinek szakmai sikereire a magyar idegtudós közösség, valamint az egész 
világ büszke lehet. A kutatót kollégái és barátai köszöntötték 90. születésnapján. Mátyus László, a 
DE ÁOK vezetője ünnepi beszédében felidézte, milyen jelentős fejlődés indult el az idegtudomá-
nyok területén, amikor Székely professzor 1975-ben átvette az Anatómiai, Szövet- és Fejlődéstani 
Intézet igazgatását. – Meghonosította Debrecenben a magas színvonalú neurobiológia kutatást, 
az oktatásban pedig bevezette a funkcionális anatómiai szemléletet – emelte ki a dékán. A nem-
zetközileg is megbecsült tudós kiemelkedő kutatási eredményeket ért el az ember anatómiája, 
az agy szerkezete és működésének leírása területén. Nevéhez fűződik a gerincvelő és az agytörzs 
szerkezetének részletes feltérképezése. Legizgalmasabb és korszakos jelentőségűnek tekinthető 
felfedezése az idegsejthálózatok önorganizációja volt.

Az ipar napjai 
A Műszaki Kar és Debrecen város önkormányzatának rendezé-

sében kétnapos szakmai találkozót szerveztek az oktatás, a város-
irányítás, az iparkamara és a vállalatok részvételével a Debreceni 
Egyetemen, amelynek kiemelt kérdése volt október13-án délelőtt, 
hogy az egyetem mivel tud hozzájárulni a város gazdaságfejlesz-
tő, beruházásösztönző tevékenységéhez, hogyan hat az oktatás 
a város és a régió versenyképességére. Szilvássy Zoltán rektor 
a konferencián emlékeztetett arra, hogy a Debreceni Egyetem, 
négy-öt évvel megelőzve a modell országos elterjedését, szoros 
ipari együttműködési rendszert fejlesztett ki, felismerve, hogy a 
gazdaságfejlesztés előmozdítója a tudás alapú szemlélet. – A kis- 
és középvállalkozások esetében a versenyképesség egyértelműen 
az egyetemen múlik, hiszen onnan érkeznek a szakemberek a 
cégekhez. Tudományos fokozattal rendelkező, saját kutatói és 
fejlesztői csapattal ez a szektor nem rendelkezik, így rá van utalva 
az egyetem tudásbázisára. Papp László polgármester is azt hang-
súlyozta, hogy a város jövője szempontjából az oktatás nagy jelen-
tőségű, 80 ezres diáksága van Debrecennek, a munkahelyteremtő 
kezdeményezések pedig erre a szakképzett munkaerőre építenek. 
Bejelentette: 2020-ig évi 500 millió forintot fordít az önkormány-
zat beruházásösztönzésre. Hozzátette: a város vállalja, hogy az 

Stratégiai megállapodás
Az oktatást és a társadalmi felelősségvállalást érintő háromoldalú 

együttműködési szerződést kötött a Debreceni Egyetem, a város 
önkormányzata és a British Telecom. A végzés előtt álló hallgatók 
munkavállalási lehetőségeinek javítására üzleti készségfejlesztő 
tréninget és üzleti idegennyelv-oktatást is biztosít a British Telecom 
a megállapodás keretében, melyet Iain Lindsay brit nagykövet 
jelenlétében írtak alá a felek október 17-én a Kölcsey Központban. 
A hazai SSC-szektor meghatározó vállalata jelenleg 500 főt foglal-
koztat debreceni irodájában, ezt a létszámot azonban a következő 
időszakban évente 100 fővel tervezi bővíteni, melyhez felkészült 
szakemberekre van szükség – jelentette be Szabó Zoltán, a BT ROC 
Kft. ügyvezető igazgatója. Papp László polgármester szerint a most 
bejelentett létszámbővítés egyértelmű visszajelzés a városnak, hogy 
a British Telecom hosszútávra tervez, s a cég elképzelései illesz-
kednek Debrecen stratégiai céljaihoz. – Ez a megállapodás, ahol 
az ország második legnagyobb városában az ország legnagyobb 
egyeteme a világ egyik meghatározó multinacionális vállalatával fog 
össze, az az együttgondolkodásnak és együtttervezésnek az egyik 
legmagasabb szintje. A telekommunikáció, informatika és szol-

gáltatás minőségi fejlesztése terén a Debreceni Egyetem megfelelő 
partnere lesz a British Telecomnak és Debrecen városának – mondta 
Szilvássy Zoltán rektor, aki a polgármester beszédére reagálva 
reményét fejezte ki, hogy a 250 ezres lakosság ötöde, 50 ezer diák 
az intézmény hallgatója lesz néhány évtized múlva. A társadalmi 
felelősségvállalás kapcsán a rendezvényen belejelentették, hogy a 
BT a jövőben támogatja a DEAC-ot, az egyesület labdarúgócsapata 
pedig a mezén fogja viselni a vállalat logóját.

egyetemen is oktatott hiányszakmák iránti érdeklődés fokozására 
ösztöndíjalapot hoz létre a következő költségvetési évben. Szűcs 
Edit, az MK dékánja a szakmai találkozón előrevetítette, hogy a 
mérnöki mesterszakokon ipari partnerekkel elindulhat az úgyne-
vezett kooperációs képzés, amelyben egy félévnyi időt a cégeknél 
töltenek a hallgatók. A DE-en mérnökképzéseket a TTK is indít, 
Pintér Ákos dékán elmondta, hogy jövőre a biomérnök szakon 
is elindítanák a duális képzést. Az ipar napjai Debrecenben ren-
dezvényen gépészmérnöki, környezetmérnöki és mechatronikai 
szakmai konferenciát is rendeztek. A szakmai előadások mellett 
több mint ötven cég érkezett kiállítóként az intézménybe.
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Szenátus

HÁTTÉR

A Debreceni Egyetem és Debrecen városa közös ünnep-
séget rendezett 1956-ra emlékezve október 23-án az 
egyetemi Aulában. 

Az egyetemi ifjúság 1956-ban a hatalom elleni megmozdulásra 
hívta Debrecen népét: október 23-án az országban elsőként a 
debreceni intézményből indult el az egyetemisták által szervezett 
tüntetés. A forradalom és szabadságharc első sortüzének áldoza-
tai szintén a debreceniek lettek. A 60 évvel ezelőtti eseményekre 
közös ünnepséggel emlékezett az egyetem és a város, melyeknek 
nemcsak múltja, de jelene és jövője is elválaszthatatlan egymástól.

– Kétszer fordult elő a magyar történelemben, hogy a fiatalság, 
a diákság a nemzet együttlélegzésével meg akart változtatni vala-
mit, és azt nagyon hatékonyan tette: 1848. március 15-e és 1956. 
október 23-a volt ilyen, a fiatalok mindkét időben összeírták, mit 
kíván a magyar nemzet – kezdte ünnepi beszédét Szilvássy Zoltán 
rektor az Aulában.

Nemzetközi kitekintést adva hozzátette: a kelet-közép-európai 
népeket 1956 idején közös szándék és gondolat fűzte össze, ennek 
egyik, mai napig ható következménye, hogy Európának nincs 
olyan szegmense, ami olyan egyértelmű és erős gazdasági fejlődés 
útján lenne, mint a Visegrádi Négyek országai.

Papp László polgármester a magyar szabadság őrvárosának 
nevezte Debrecent, az ’56-os eseményeken túl arra is utalva, 
hogy az 1848–49-es szabadságharc idején is a cívisváros nyújtott 
menedéket a szabadság harcosainak.

– 1956. október 23-án az egyetemi hallgatók kezdeményezésére 
40 ezres tömeg követelte délután Debrecenben a kommunista 
diktatúra megdöntését – idézte fel az eseményeket a városvezető, 
majd emlékeztetett arra, hogy a debreceni forradalmi események 
vezetői az egyetemi ifjúság tagjai körül kerültek ki, például Für 
Lajos tanársegéd, Lázár Imre és Székelyhidi Ágoston egyetemi 
hallgatók a diktatúrával szembeni bátor kiállásukkal írták be 
magukat a város történelmébe.

Az egyetemen rendezett ünnepségen Bognár István Ádám, a 
Hallgatói Önkormányzat elnöke beszédében emlékeztetett arra, 
hogy a debreceni hallgatók 1956. október 23-án pontokba szedve 
fogalmazták meg követeléseiket.

– A társadalmi célkitűzések megfogalmazása során az egye-
temi hallgatók legfontosabb célja az elesettek védelmezése és 
segítése volt. A béremelések megteremtésére és a begyűjtések 
leállítására vonatkozó igény egyértelműen arra utal, hogy a fiatal 
értelmiségiek valamennyi polgártársuk, honfitársuk érdekeit 
szem előtt tartva állították össze követeléseiket. Társadalmi fele-
lősségtudatuk kiterjedt a gyári munkásság vagy a földeket művelő 
parasztság gyámolítására is, hiszen tudták jól: az ő erőfeszítéseik 
nélkül aligha kerülhettek volna be a felsőoktatási intézményekbe. 
Az ’56-os ünnepségen Szilágyi Tibor és Csikos Sándor színművé-
szek idézték fel versben az 56-os eseményeket. Mindkét művész 
közreműködik a hatvanadik évfordulón a Csokonai Nemzeti 
Színházban bemutatott Szélfútta levél című, a Mensáros László 

A magyar szabadság őrvárosa

naplója és emlékezései alapján készített darabban. Az Aulában 
rendezett programot a Debreceni Egyetem Zeneművészeti Kar 
Szimfonikus zenekarának műsora zárta. Az 56-os események 
idején szimbolikussá vált Beethoven-darabot, az Egmont nyitányt 
adták elő Gál Tamás karnagy vezényletével.

A városi megemlékezés-sorozat az egyetemi templom előtt 
Melocco Miklós szobránál folytatódott, ahol a város intézményei, 
szervezetei és a történelmi emlékezetet őrző egyesületek helyezték 
el koszorúikat.

A szobornál tartott beszédében Kósa Lajos országgyűlési 
képviselő az ’56-os ifjak bátorságát hangsúlyozta, akik nem 
mérlegeltek, hanem szembeszálltak az akkori világ legerősebb 
katonai hatalmával, és tanúságot tettek a szabadság erejéről. 

Rangos elismerésben részesült a Debreceni Egyetem professor 
emeritusa, Furka István, aki a város október 21-i ünnepi közgyű-
lésén vehette át a díjat a Kölcsey Központban.

A Debrecen Város Hatvani Díjat a közgyűlés – többek között 
– átfogó életművek elismeréséért ítélheti oda. A méltatásban 
elhangzott: Furka István a hazai és a nemzetközi kísérletes se-
bészet meghatározó egyénisége. Oktató, kutató, tudomány- és 
oktatásszervező munkája évtizedek óta széles körben ismert és 
elismert. Tudományos tisztségei, akadémiai megbízatása révén 
aktív szerepet vállal nemcsak a Debreceni Egyetemen, hanem a 
regionális és az országos szintű oktatási és tudományos életben 
egyaránt. A Debreceni Egyetem Általános Orvostudományi Kar 
Sebészeti Intézet Sebészeti Műtéttani Tanszékének magyar és 
angol nyelvű oktatásában igen népszerű előadó, a sebész-rezidensi 
törzsképzésben mentor, PhD-témavezető. Számos alap- és alkal-
mazott kutatási eredménye hasznosult a klinikumban. Elhivatott 
oktatómunkája révén orvos-generációk számára nyújtott és nyújt 
ma is magas szintű szakmai elméleti és gyakorlati ismereteket, és 
személyisége révén meghatározó emberi értékeket.

Sajtóiroda – SzL, BZs

Hatvani-díj 
az egyetem professzorának
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Támogatta a kormány a Debreceni Egyetem egészségipari 
kutatóprogramját. A FIEK keretében az intézmény 5,9 
milliárd forintos pályázati forrást nyert. 

Szilvássy Zoltán rektor szerint a támogatási döntés jelzi, hogy az 
egyetem szenátusa által 2015. május 22-én deklarált egészségipari 
fókuszterülettel az intézmény a nemzeti egészségipar meghatározó 
szereplője lett.

A támogatási döntésről a Magyar Közlöny (2016. évi 158. 
száma) számolt be 2016. október 19-én. A Felsőoktatási és Ipari 
Együttműködési Központ – kutatási infrastruktúra fejlesztése című 
(GINOP-2.3.4-15 azonosító jelű) pályázat keretében a Debreceni 
Egyetem az egészségipar – mint kiemelt jelentőségű nemzetgazda-
sági ágazat – szereplőinek konzorciumi együttműködésére alapozott 
kutatási programot valósít meg, így a stratégiai jelentőségű és szak-
mailag összefüggő feladatok kivitelezésével hozzájárul a nemzeti 
egészségipar egészének fejlesztéséhez.

Az egészségipari program keretében több ágazati nagyvállalattal 
működik együtt az egyetem, az iparági partnerek igényei szerint 
végeznek több karon átívelő kutatásokat. Az intézmény részéről 
az Általános  Orvostudományi Kar, a Gyógyszerésztudományi Kar, 
valamint a Természettudományi és Technológiai Kar munkatársai 
vesznek részt a munkában. A projekt biotechnológiai gyógyszer-
fejlesztési részében a Richter Gedeon Gyógyszergyárral közösen 
biotechnológiai kémiai analitikai és klinikai kutatásokat végeznek.

Szilvássy Zoltán rektor felhívta a figyelmet arra, hogy a felsőok-
tatási intézmény hagyományosan integráns szereppel bír a magyar 

Hatmilliárd forint egészségiparra
biotechnológiai gyógyszergyártásban, ám a gyógyszerfejlesztési 
feladatokat eddig külföldön végezték. A most elinduló egészség-
ipari nagyprojektnek köszönhetően az egyetemen meghonosodik 
a gyógyszer-fejlesztéshez szükséges speciális munkakultúra.

A program másik eleme egy nemzeti vakcinagyár félüzemi 
struktúrájának létrehozása, a kisszériás vakcinagyártás elindí-
tása az egyetlen magyar tulajdonú oltóanyaggyárral, a Fluarttal 
konzorciumban. A cég a sejtterápiás készítmények előállítása 
révén gyártókapacitásaival több éve jelen van az egyetemen. A 
most kialakítandó oltóanyaggyár sejtvonal alapú vakcinagyár 
lesz, mely a program keretében antibakteriális oltóanyagokat, 
gyógyszertechnológiailag továbbfejlesztett, influenza elleni vak-
cinákat állít elő.

A program speciális eleme, hogy az egészségügyi intézmények-
ben pusztító polirezisztens törzsek által terjesztett nozokomiális 
baktériumfertőzések elleni védőoltásokat fejlesszen, majd állítson 
elő, illetve a migránsválsággal együtt járó akcidentális (nem köte-
lező) védőoltások fejlesztése is a program része.

Az egészségipari nagyprojekt keretében az intézménnyel kap-
csolatban lévő élelmiszeralapanyag-előállítók és állattenyésztők 
számára a közös kutatásfejlesztés során a telephely specifikus 
patogén mentesítés technológiáját is a FIEK forrásaira alapozva 
fejleszti ki a Debreceni Egyetem.

A projekt neve: A felsőoktatás és az ipar együttműkö-
dése az egészségiparban (GINOP-2.3.4-15-2016-00002) 
Projekttámogatás: 5 909 803 092 Ft.

Sajtóiroda
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Az intézmény tudásbázisára és akkreditált élelmiszeripari 
klaszterének tapasztalataira alapozva oktatási, kutatási, 
innovációs és mezőgazdasági iparfejlesztési stratégia 
kidolgozását kezdték meg a Debreceni Egyetemen. 

Az ország egyetlen, a Debreceni Egyetemen (DE) működő akk-
reditált élelmiszeripari klaszterének tapasztalataira is támaszkodva, 
oktatási, kutatási, innovációs és mezőgazdasági iparfejlesztési 
stratégia kidolgozását kezdték meg a hajdú-bihari megyeszék-
helyen, ami illeszkedik a nemzeti agrárközpontok kialakításával 
kapcsolatos kormányzati elképzelésekhez – mondta Szilvássy 
Zoltán rektor az MTI-nek.

A professzor emlékeztetett arra: a Pharmapolis Innovatív 
Élelmiszeripari Klasztert 2009-ben alapították, jelenleg nyolcvan 
tagja van. Az elmúlt években – elsősorban a bio- és a tejtermékek 
piacán – jelentős eredményeket értek el, új termékekkel jelentek 
meg a piacon a klaszter tagjai a Debreceni Egyetem tudásbázisára 
és közreműködésére alapozva.

Az agráripari vállalkozások új technológiák kidolgozásában, 
új termékek létrehozásában működnek együtt az egyetemmel: a 
klaszterben előállított termékek száma ma már 100 felett van, s az 
élelmiszeripar minden területét érinti – tette hozzá a rektor.

Az elmúlt években olyan innovatív élelmiszereket kutattak és 
állítottak elő, mint a szelénnel és kalciummal dúsított juhtúró, a 
hortobágyi gyógynövényeket tartalmazó kecskesajt, a lila kukoricá-
ból készített tea, a puffasztott cirok, vagy a már exportra is szállított 
különleges tojások és halak.

A klaszter tapasztalataira is támaszkodó, a térség természeti 
adottságait, éghajlati viszonyait figyelembe vevő innovációs agrár-
stratégia kidolgozására egyetemi szakemberekből és a térség legje-

Agrárinnováció a Debreceni Egyetemen
lentősebb agráripari vállalkozásainak – mint a nádudvari KITE, és 
a debreceni Tranzit-Ker Zrt. – vezetőiből agrárstratégiai kabinetet 
hoztak létre. Az általuk készített dokumentumot novemberben 
eljuttatják a földművelésügyi miniszterhez és az oktatási államtit-
kárhoz – mondta Szilvássy Zoltán.

Bács Zoltán, a DE kancellárja szerint az egyetem kiemelt felada-
tának tekinti, hogy a tudomány eredményeit mielőbb a gyakorlat 
szolgálatába állítsa, és segítse a gazdákat abban: mit termeljenek, 
mit tenyésszenek verseny- és exportképességük növelése érdekében.

Az egyetem, amely jelentős növénytermesztési és állattenyésztési 
hagyományokkal és volumennel rendelkező régió középpontjában 
van, törekszik arra, hogy nemzeti agrárközpont legyen – fűzte hozzá.

Bács Zoltán utalt arra, hogy egyetemükön nagy hagyománya van 
az ipar szereplőivel való együttműködésnek klaszterek formájában. 
Ennek két zászlóshajója az egészségipari, illetve az innovatív élelmi-
szeripari klaszter: kutatásaik az elmúlt években tízmilliárdos ipari 
beruházásokat generáltak. 

Példaként említette a gluténmentes kukoricaalapú termékek 
előállítására épült üzemet, az almafeldolgozás, a gyümölcslé elő-
állítás új eljárásait, az inulinnal és lizinnel dúsított kekszeket és 
az új rendszerű tejpasztőrözési eljárással összefüggő kutatásokat.

A DE agrártudományi karai az elmúlt években szoros együtt-
működést alakítottak ki az egészségügyi és a természettudományi 
karokkal, illetve a térség gazdasági szereplőivel. 

Az országban a DE az egyetlen egyetem, ahol az agrártudo-
mányi mellett orvosi, gyógyszerészeti és természettudományi kar 
működik, ami egyedülálló hozzáadott értéket biztosít a térség 
mezőgazdaságának és élelmiszeriparának fejlődéséhez – mondta 
Bács Zoltán.

MTI
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Több mint egymillió forintot gyűjtött beteg gyermekek 
támogatására az egyetem Gazdaságtudományi Karának 
hallgatói közössége a GTK aKarom programsorozat kere-
tében. 

A Debreceni Egyetem Gazdaságtudományi Karának Hallgatói 
Önkormányzata hagyományteremtő céllal először szervezte meg a 
GTK aKarom programsorozatot. A kar hallgatóinak összetartozását 
szimbolizáló rendezvényen október 2–4. között az ismerkedés, a 
csapatépítés, a sport és a felhőtlen szórakozás mellett a jótékony-
ság is szerepet kapott. A hallgatók gyűjtéséből befolyt adományt 
jelképező csekket a szervezők október 18-án adták át az alapítvány 
képviselőjének a Böszörményi úti campuson.

Pető Károly, a Gazdaságtudományi Kar dékánja az átadó kapcsán 
örömét fejezte ki abban, hogy a hallgatók már első alkalommal is 
ilyen bőkezűen adományoztak.

– Az egyetem legfiatalabb és egyben legnagyobb hallgatói létszá-
mával rendelkező kara vagyunk. Remek hallgatói közösségünknek 
egyik tanúbizonysága, hogy a hallgatók maguktól ajánlották fel ezt 
a több mint 1 millió forint.

A GTK aKarom napokon a sport fontos programeleme volt a 
rendezvénynek. Olimpiai Akadémia, ping-pong, focikupa, lábte-
nisz, erőverseny, zumba és taebo is szerepelt a lehetőségek között. 
De volt társasjáték, póker, dartsbajnokság, tanár-diák vetélkedő, 
civil falu, illetve „légvárországba” is ellátogathattak a fiatalok.

– Izgalmas, telt házas programokból nem volt hiány a GTK 
aKaromon, mely mindenképpen a karunk eddigi legsikeresebb 
rendezvénye volt. Nagyon köszönjük, hogy több mint 2000 hall-

Jótékony közgazdászok

gató segített az adomány összegyűjtésében, azzal, hogy jegyet 
vásároltak az esti rendezvényekre – fogalmazott Nagy Péter, a 
GTK HÖK elnöke.

A GTK HÖK a rendezvény jegybevételeiből befolyó teljes ösz-
szeget, 1.142.500 forintot a Remény a Leukémiás Gyermekekért 
Közhasznú Alapítványnak ajánlotta fel.

– A Debreceni Egyetem Hallgatói Önkormányzata évek óta 
támogatja az alapítványunk munkáját. A mostani adomány a 
második legnagyobb felajánlása idáig a hallgatóknak. Örülünk, 
hogy a kapcsolat segítségével az egyetem hallgatói megismerhetik a 
szervezetünk céljait és segíthetik azok elérését. A befolyt összeget a 
Debrecenben kezelt leukémiás és daganatos gyermekek decemberi 
ajándékozására fogjuk fordítani – mondta Zsupos Sándor, a Remény 
a Leukémiás Gyermekekért Közhasznú Alapítvány elnöke.

Sz.B.

Szeptemberben Kazahsztánból 
két hallgató ösztöndíjjal érkezett a 
Debreceni Egyetem Gyermeknevelési 
és Felnőttképzési Karára. Kazahsztán-
ban Aisulu Kairatkyzy pszichológia 
és pedagógia, Aigerim Kalymova 
gyógypedagógia szakos hallgató. 
Hajdúböszörményben mindketten 
óvodapedagógiát tanulnak.

EÉ: – Biztosan sokan meg fogják még kérdezni 
tőletek, de miért épp Magyarországra jöttetek? 

– Az egyetemi éveim alatt szerettem vol-
na külföldön tanulni. A Kazah Nemzeti Pe-
dagógiai Egyetemnek van együttműködése 
a Debreceni Egyetemmel, így esett a válasz-
tásom a Gyermeknevelési és Felnőttképzési 
Karra – mondja Aigerim. 
EÉ: – Kazahsztán 4000 km-re van Magyar-
országtól, és keveset tudunk róla. Mesélnétek 
egy kicsit a hazátokról?

– Szívesen, hiszen nagyon szeretjük az 
országunkat, ahol 17 millióan élnek. Ka-
zahsztán Közép-Ázsiában van, az eurázsiai 
földrész mélyén. Határos vele Oroszország és 
Kína, de vízi határunk is van: a Kaszpi-ten-

ger. Kazahsztánban140 nemzetiség és sokféle 
vallás él egymás mellett békében. A gazdasá-
gunk fejlődik, kőolaj- és földgázlelőhelyeket 
tártak fel, de aranyat, ezüstöt, vasércet is rejt 
a föld. Az országunk nagyon szerencsés, 
mert a mezőgazdaságunk is jelentős, szinte 
minden megterem nálunk – mondja Aisulu.
EÉ: – Kazahsztán egyik legnagyobb városából, 
a 1,5 millió lakosú Almatiból érkeztetek egy 
kis városba. Mi volt az, ami meglepetésként 
vagy váratlanul ért benneteket? 

– Eleinte nagyon furcsa volt, hogy min-
den olyan közel van, és mindig gyalogolunk. 

Hajdúböszörmény, a diákok városa
Egy hónap alatt felfedeztünk néhány helyet, 
például rendszeresen járunk a gyógyfür-
dőbe. Böszörmény ideális város a diákok 
számára, semmi nem zavarja a tanulást.
EÉ: – Meddig maradtok Magyarországon? 

– Az ösztöndíjunk január végéig szól, 
a nagy távolság miatt nem tudunk közben 
hazautazni. A tanulás és a vizsgák mellett 
szeretnénk megismerni Magyarországot. A 
nemzetközi diákszervezet nagyon sok prog-
ramot szervez nekünk, így gyakran járunk 
Debrecenben, de Budapestre is eljutottunk 
már – mondja Aigerim. 
EÉ: – Kazahsztán két hivatalos nyelve, a 
kazah és az orosz mellett beszéltek angolul és 
törökül is. Milyen tanácsokat tudnátok adni 
a magyar diákoknak? 

– A legfontosabb, hogy tanuljanak an-
golul, gyakorolják a nyelvet, utazzanak. Egy 
évvel ezelőtt fogalmam sem volt, hogy létezik 
a világon Hajdúböszörmény nevű város. 
Most pedig itt vagyok, jól érzem magam, 
sőt a buszsofőrnek magyarul mondom, hogy 
„egy diákjegyet kérek Hajdúböszörménybe” 
– meséli büszkén Aisulu.

dr. Nemes Magdolna
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EÉ: – A Debreceni Nyári Egyetemen is tanult 
magyarul, melyek voltak a meghatározó 
élményei? 

– Az egyetemnek nagyszerű atmoszférája 
van, és barátságos hangulat fogadott, nagyon 
élveztem a Debreceni Egyetemen tanulni. 
Az egyik legöregebb diák voltam a Nyári 
Egyetemen, szerettem az órákat, és mivel 
akkor még nem voltam nagykövet, csak egy 
átlagos diák, egy helyi családnál laktam a 
város másik végén, így mindennap busszal 
és villamossal közlekedtem, megismertem 
nemcsak az egyetemet, de a szép belvárost 
is. Egyébként a feleségemmel Budapesten 
is hétvégenként villamossal és metróval 
közlekedünk. 
EÉ: – Járt már a nyelvkurzus óta a városban?

– Ez az első visszatérésem Debrecenbe 
március óta, tegnap este a befogadó csa-
ládommal vacsoráztam. Mindig is fontos 
marad számomra a város, tervezem, hogy 
újra és újra visszajövök, de új helyeket is 
megismernék, szeretném látni Sopront, Sze-
gedet, Paksot, és elmennék a Balatonhoz is. 
EÉ: – Beiktatása óta számos YouTube-
videóban is megszólalt magyarul, eddig brit 
nagykövettől nem láttunk ilyen aktív közös-
ségimédia-használatot. Mi motiválta ezt?

– Az előttem hivatalban lévő brit nagy-
követ az én beiktatásom előtt egy évvel 
távozott, így nagyon fontos volt számomra, 
hogy tudassam, itt vagyok, megérkeztem 
Budapestre. 2015 augusztusától nyolc 
hónapon át tanultam magyarul, közben 
David Cameronnak is volt egy sikeres ma-
gyarországi látogatása, ezért én is szerettem 
volna a magyar megszólalással jelezni, hogy 
erős kapcsolatai vannak a két nemzetnek. 
A legtöbb nagykövet nem beszél magyarul, 

„Mindig is fontos marad
számomra a város”

nekem viszont ez fontos volt, bár elisme-
rem, még mindig tanuló vagyok, hiszen 
tizenhárom-tizennégy hónapot minimum 
tanulni kellene, nekem viszont nyolc hónap 
állt a rendelkezésemre. A követségen is 
90%-ban angolul beszélünk, nagyon ritka, 
inkább az informális társalgás nyelve a 
magyar, én mégis, különösen a social meda-
megjelenésekben, midig próbálok magyarul 
is beszélni.
EÉ: – Érintsünk egy komolyabb témát is: ha-
bár a hivatalos Brexit még időben távol van, 
mit gondol, lehet-e hatása a kilépési folya-
matnak az ifjúsági mobilitási programokra?

– Remélem, nem okoz majd változásokat, 
a brit kormány a múlt héten jelentette be, 
hogy a 2017/2018-as évben még nem lesz 
eltérés az eddigiektől az Európai Unió diák-
jainak tanulási célú mobilitását illetően, ami 
mindenképpen jó hír. Nyilván lesznek a jö-
vőben erről is tárgyalások, úgyhogy a pontos 
részleteket még nem tudom megmondani, 
de bízom benne, hogy a magyar–brit ifjúsági 
mobilitási programokban, mint például az 
Erasmus, nem lesznek változások. Szeretnék 
egyébként több brit diákot látni például a 
Debreceni Egyetemen is. Magyarország 
számára nagy kihívás, hogy idecsábítsa a 
fiatalokat a szigetországból, akik elsősorban, 
ha a kontinensre jönnek tanulni, Francia-
országot, Olaszországot, Lengyelországot 
és Hollandiát választják. Debrecennek is 
feladat, hogy megmutassa, a fővároson túl 
is van élet.
EÉ: – Skóciában ingyenes még a felsőoktatás?

– Nagy mértékben ingyenes, Skóciában 
ráadásul olcsóbb az EU diákjainak tanulni, 
élni a mindennapokat, mint Angliában. 
Egyébként Debrecen és Edinburgh kapcso-

latainak a református egyháznak köszönhe-
tően komoly múltja van.
EÉ: – El is tudnánk képzelni egy Debrecen–
Edinburgh közvetlen Ryanair-járatot…

– Bízzunk benne. Az világos, hogy Deb-
recennek komoly ambíciói vannak arra, 
hogy a régió gazdasági központja legyen, 
amiben az egyetemnek és a British Tele-
comnak is fontos szerepe van. Lutonnal már 
van közvetlen repülőjárat, hátha alakulnak a 
jövőben újabb légi kapcsolatok is.
EÉ: – Kicsit Skóciánál maradva: a Brexit után 
újból szóba került, hogy – ismételt – népsza-
vazáson döntsék el, maradnak-e az Egyesült 
Királyság tagjai.

– Készült egy vitairat a második népsza-
vazásról, de ennek nincs biztos időpontja, sőt 
stabil elköteleződésről sem beszélhetünk egy 
újabb népszavazást illetően, a skót kormány-
nak kell foglalkoznia a kérdéssel. Két éve 55-45 
arányban választották a szavazók, hogy ma-
radnak, a legfrissebb skót közvéleménykutatás 
szerint a nagy többség még mindig inkább 
maradna. Az EU-val folytatott tárgyalások 
idején ráadásul még fontosabb is, mint valaha, 
hogy egységesek legyünk. 
EÉ: – Végezetül egy sportos kérdés, tudjuk, 
hogy szereti a focit, melyik csapatnak szurkol?

– Most lokista vagyok, Skóciában pedig 
a Glasgow Rangersnek drukkolok, nem 
támogatok angol csapatokat. 
EÉ: – Követi a teniszt? A skót Andy Murray 
igen nagy formában van.

– Igen, nagyon büszkék is vagyunk rá, 
Murray a leghíresebb skót teniszező, bár azt 
azért el kell mondanom, hogy Skóciában a 
tenisz nem igazán tartozik a népszerű spor-
tok közé, a futball és a golf a menők.

Szabó L. – Ölveti L.

Az Egyesült Királyság budapesti nagykövete, Iain Lindsay márciusban magasra 
tette a diplomaták cukiságfaktor-lécét: videóüzenetében magyarul is bemutat-
kozott, és azt sem felejtette elárulni, hogy a pécsi mellett a Debreceni Egyete-
men is tanulta a nyelvet. Iain Lindsay harmincöt éve dolgozik diplomataként, 
szolgált Európában, Ázsiában, legutóbb Bahreinben volt brit nagykövet. 
Felesége szintén diplomata, családjával többször járt már Budapesten. Tavaly 
augusztus óta barátkozik a magyarral, de nemcsak a nyelvet tanulja óriási 
örömmel, a hozzá kapcsolódó gazdag történelem és kultúra, illetve a magyar 
emberek is érdeklik. Járt már a villányi és mádi borospincékben, nyáron még 
a Sziget fesztiválról is YouTube-videóban tudósított. A nagykövettel október 
17-én a város és az egyetem British Telecommal kötött együttműködésének 
aláírásakor találkoztunk – Iain Lindsay természetesen néhány magyar mondat-
tal is válaszolt kérdéseinkre.
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Rengeteg füzet, ceruza, ragasztó, hurkapálcika, színes 
gyurma, szebbnél szebb tolltartó és iskolatáska lelt 
gazdára ismét.  A lelkiismeretes gólyáknak köszönhetően 
idén harmadik alkalommal járulhatott hozzá sok gyermek 
iskolakezdéséhez a SZÖSZ és a DEHÖK az augusztus 29. és 
szeptember 9. közötti gólyatáborokban gyűjtött felajánlá-
soknak köszönhetően.

Napjainkban az iskolakezdés jelentős terhet ró a gyermekes 
családokra, hiszen az intézmények hosszú tanszerlista teljesítését 
várják el a szülőktől. Különösen nagy gondot jelenthet ez a hátrá-
nyos helyzetű családok számára, amelyekben a mindennapi szük-
ségletek kielégítésén túl gyakran már nem jut pénz a szebbnél szebb 
iskolaszerek megvásárlására.  A SZÖSZ Mindenkiért Egyesület a 

Debreceni Egyetem Hallgatói Önkormányzatával együttműködve 
idén minden eddiginél több gyermeknek örömet szerezve próbálta 
orvosolni ezt a problémát. A két szervezet együttműködése három 
éve indult azzal a céllal, hogy a hátrányos helyzetű gyermekek 
számára megteremtse az iskolakezdéshez szükséges megfelelő 
materiális környezetet, hogy tanulmányaikat a megfelelő eszközök 
birtokában kezdhessék meg. Ehhez kiváló alkalmat jelentenek a 
Debreceni Egyetem több ezer fő részvételével zajló gólyatáborai. 
Az akciónak köszönhetően az újdonsült gólyák már első egyetemi 
élményeik során találkozhatnak az adományozás örömével, így 
kedvet kaphatnak a Debreceni Egyetemen rendszeresen, különböző 
szervezetek által szervezett karitatív eseményekhez is. 

A gólyatáborokban mindig óriási aktivitást tapasztalunk a 
hallgatók részéről, rengetegen veszik a fáradságot, hogy kisebb-
nagyobb iskolakezdő csomagot állítsanak össze a kicsik számára.  
Megtisztelő számunkra a gólyák bizalma, ezért is igyekeztünk a 
lehető legmegfelelőbb helyre eljuttatni az adományokat – mesélte 
Paczári Viktória, a SZÖSZ Mindenkiért Egyesület elnöke. 

A tanszergyűjtés során összegyűlt óriási mennyiségű tanszerrel 
körülbelül 400 gyermek tanulmányait támogatták. Az ajándékok 
egyebek mellett a Reménysugár Gyermekotthon, az Igazgyöngy 
Alapítvány, valamint a ReFoMix átmeneti otthonainak segítségével 
jutott el az intézményekben élő, vagy hozzájuk kapcsolódó gyerme-
kekhez. Évről évre egyre több adomány érkezik a gólyatáborokba, 
így sorra bebizonyosodik, hogy az iskolakezdő tanszergyűjtést egy 
következő alkalommal is érdemes megrendezni – ennek megfele-
lően a SZÖSZ és a DEHÖK számára sem kérdéses, hogy jövőre is 
felteszik a kérdést: „Mit hozott a gólya?”

K.M.

Mit hozott a gólya?
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Melengető érzéssel ültünk be 2016. 
október 8-án az egykori Elméleti Tömb 
nagy előadótermébe. Egy pár percig ismét 
egyetemisták lehettünk. Ki gondolt még 
Krompecher Isván professzor úr „Én vagyok 
az uterus” kezdetű előadását hallgatva arra, 
hogy ilyen gyorsan eltelik ez a negyven év? 
Amikor végzés után tele tervekkel elin-
dultunk világmegváltó utunkra gyógyító 
szándékkal? Ahogy haladunk a korban, 
egyre inkább szeretünk nosztalgiázni, visz-
szagondolni ifjú, gondtalan közös életünkre, 
élményeinkre: a közös vizsgákra, a vizsgák 
előtti drukkra, majd a sikereket követő közös 
ünneplésre. Emlékeink közt szerepelnek a 
nevezetes gyakorlatok, békapreparálások, 
egyáltalán a béka „megfogása”, s az ezzel 
kapcsolatos ugratásaink. Nagynevű profesz-
szoraink közül szívesen emlékezek Endes 
Pongrác professzor úr intelmeire. Még most 
is fülembe cseng Takács István professzor 
úr figyelmeztetése, aki nemcsak a szakmai 
tudás átadására koncentrált, hanem szerette 
volna belénk táplálni – úgy vélem, sikerrel 
–, hogyan kell a beteggel viselkedni, hogyan 
jelenjünk meg a beteg előtt, mert rendezett 
külsőnkkel is a beteget tiszteljük meg.

1976-ban évfolyamunkon 209-en vé-
geztünk, sokan közülünk sajnos már nem 
élnek vagy betegek, így nem tudtak részt 
venni az évfolyam-találkozón. Szeretettel és 
kegyelettel gondolunk, emlékezünk rájuk. 
A végzés óta szétszóródtunk a világban, en-
nek ellenére internet nélkül is kapcsolatban 
tudtunk maradni egymással, tízévente rend-
szeresen találkoztunk mindig Debrecenben. 
A mostani találkozó szervezése kapcsán még 
az évfolyam tablóját is sikerült megtalálni, 
amelyen mind a tíz csoport hallgatója lát-
ható. A találkozón megjelent 150 fő közül 
többen külföldre kerültek, ahol gazdagítot-
ták egyetemünk hírnevét. Velük a személyes 
kapcsolatok megmaradtak, ezeket ápolták 
ők is, de mi, itthoniak is. Ezt az informatika 
fejlődése nagyban könnyíti, de a személyes 
találkozások örömét nem pótolja. 

Az orvosi tanulmányok mind mennyi-
ség, mind minőség szempontjából kemé-
nyek, de a tanulás mellett az egyetemisták 
boldog, gondtalan életét is éltük. Szívesen 
emlékszünk a hajnalig tartó bulikra, bálokra. 
A sport sem maradt ki az életünkből, többen 
versenyszerűen fociztunk, atletizáltunk, 

Találkoztunk…

tornáztunk. Ez utóbbiban tornász gólya-
kupát is rendeztek, amelyet az akkor még 
külön egyetemnek számító Kossuth Lajos 
Tudományegyetem hallgatóival vívtunk. 
Ennek győztese is tőlünk került ki, szerény 
személyem volt az (1970).

40 év után találkozni jó, beszélgetni 
lehetne vég nélkül egymás örömeiről, sike-
reiről. Ez az évfolyam valóban sikeres, hiszen 
egyetemünknek három neves professzort is 
adott: Antal Miklós, Fekete István és Csiba 
László professzorok személyében, ez utóbbi 
idén lett akadémikus. Számtalan egészség-
ügyi intézmény igazgatói, intézetvezető 
főorvosi, tudományos munkatársi posztját 

40 éve végzett orvosok találkozója

is betöltötték évfolyamunk tagjai, akik a 
diploma kézhezvétele után nemcsak az 
országban, hanem külföldön is megtalálták 
hivatásukat. Nagy öröm volt számomra, 
hogy Németországból, Spanyolországból, 
Franciaországból, Norvégiából, sőt még az 
Amerikai Egyesült Államokból is hazajöttek 
erre a találkozóra.  A legfontosabb azonban 
az, hogy munkáját mindenki szeretve, bete-
geit tisztelve és becsülve végezte. 

Jó volt összejönni!
Debrecen, 2016. október 8.

Dr. Adorján Erzsébet
a találkozó szervezője, aki szintén 1976-ban

a 2-es csoport tagjaként végzett
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A Debreceni Egyetemen és Debrecenben számos olyan kezdeményezés van, melyek fejlődési utat adnak 
a vállalkozni vágyóknak. A rovat célja, hogy ezeket a programokat, képzéseket, vállalkozásokat bemutassa, 

a rendezvényekre meghívja az érdeklődőket, valamint motiválja az egyetemi fiatalságot a vállalkozóvá válásra.

VÁLLALOD? VÁLLALKOZZ!

TED is a non-profit organization that was established in 1984 
in Silicon Valley, California. TED is a conference involving the 
sharing of different perspectives and ideas. The conferences 
originally covered topics regarding Technology, Entertainment 
and Design, which resulted in the conference being named TED. 
However, since then the topics being discussed have increased by 
a large number. As of 2011, TED conferences slowly became more 
globally acknowledged as they began to gain more recognition; as 
a result of the broad reach on worldwide scale due to the ease of 
accessibility on online platforms. TED talks have especially gained 
so much attention because they are a different kind of conference. 
Unlike other conferences or stages, real/ordinary people are given 
a spotlight to discuss their real experiences and thoughts.

TEDx are events that can be independently arranged by anyone 
that is able to obtain a free license from TED. It provides a more per-
sonal experience as they take place in smaller communities such as 
universities. Through this TEDx is able to bring together and build 
a diversely communal environment. By offering the opportunity to 
entities to organize TED-style events, TED ensures that innovative 
perspectives and emerging concepts do not go unnoticed.  

TEDxDebrecenUniversity – The First Step symbolizes the first 
TED University type to take place in Hungary, it also happens to be 
the first professional community event to take place in Debrecen. 

The idea was originally proposed by a group of ambitious students 
from five different faculties came together in hope of making 
TEDxDebrecenUniversity a possibility. 

The first stage of the process was bringing together the interna-
tional student team of TEDxDebrecenUniveristy based on their past 
achievements and abilities to take on their role. The Main Licensee 
Ahmed Ehab, a Global Youth Ambassador and the Active Youth 
Leaders of various organisations: Meryem Rhirhay, Laith Bassam, 
Luavese Abancha  - the Founders of TEDxDebrecenUniversity. 

Following this stage the team applied to the license and was able 
to obtain it after liaising with the TED Global team. The third step 
was to work together with Aniko Paroczai, Csilla Pogacsas and Julia 
Hanesz to arrange the sponsorship of the event. The final step was 
the collaboration of the Head of The Talent Management Program 
of the University of Debrecen and with the Event Coordination 
and Alumni Center of the University to get the sponsorship of the 
University of Debrecen. TEDxDebrecenUniversity is one of the 
thousands of independently organized conferences, despite this it 
stands to be one of the most unique TED-style events.

TEDxDebrecenUniversity has brought together a wide variety 
of both students, alumni and university faculty to both attend and 
participate in the conference. After receiving over 50 applicants 
to speak including Hungarian nationals, International students 
and International applicants of all ages the team narrowed the 
final applicants down. The conference is going to consist of 10 
speakers ranging from students, doctors to businessmen residing 
in Debrecen and well as flying in from different regions of the 
world. During the TEDxDebrecenUniversity conference a variety 
of engaging topics are going to be covered; including the refugee 
crisis, homosexuality, social life management, science, creativity, 
student life to medical break throughs. The event provides a space 
for Hungarian and International students of over 20 nationalities 
to come together, creating a more prominently collective university 
community. By doing so preexisting barriers amongst the different 
faculties and nationalities can be overcome.

The event is sponsored by Telekom, University of Debrecen, 
Loxon, IT Services, Innonic, Visitme, Pepe Panini, HGV and BBJ. 

All attendees will be receiving a TEDxDebU gift full of the 
sponsors and other surprises at the end of the event, as well as an 
opportunity to take part in a raffle draw at the end of the conference. 

The conference is going to take place in the English language, 
open to professors, students of all faculties on the 20th of November 
at 4pm. Located at Lovarda on the Kassai Campus. Tickets will be 
available online at www.tedxdebrecenuniversity.com.

Snapchat:  tedx.debu
Instagram: tedx.debu

TEDxDebrecenUniversity: the first step in Debrecen



EGYETEMI ÉLET  152016. NOVEMBER DEENK.HU

Az Egyetemi Életben eddig megjelent cikkeink elérhetők a DEA-ban.

A Debreceni Egyetem Könyvtára a vi-
lágháború derekán jött létre, ami igen 
„kalandos” utat jelölt ki az éppen 100 éve 
alapított intézmény számára. A könyvtár 
főépületbe költözése egy majd’ 17 évig tartó 
ideiglenes állapotnak vetett véget 1933-
ban. Az itt található Bölcsészettudományi és 
Természettudományi Könyvtár azóta is ezen 
az impozáns, sajátos atmoszférájú helyen 
várja olvasóit. A 2001-ben létrejött DEENK 
könyvtárai közül több hasonlóan izgalmas 
és tartalmas múltat tudhat maga mögött. 
Most induló cikksorozatunkban a DEENK 
egyes könyvtárai történetének legérdeke-
sebb fejezeteiből válogatunk. Elsőként az 
önálló orvoskari könyvtár csaknem hat év-
tizedes történetével ismerkedhetünk meg.

1918-ban ünnepélyes keretek között meg-
alakult orvosi kar nem létesített központi kari 
könyvtárat, de a folyamatosan épülő klinikákon 
tágas, szép bútorzatú tanszéki könyvtárak 
jöttek létre, jelentős gyűjteménnyel. Az önálló 
könyvtár igénye ennek ellenére már igen 
korán felmerült. Egy 1922-es tanácskozáson 
a kar vezetése határozottan kiemelte, hogy a 
szakirodalmi igények kielégítésére önálló kari 
könyvtár létrehozását kell szorgalmazni. Az 
elképzelést megvalósítani azonban csak közel 
három évtizeddel később, 1947-ben sikerült. 

A Kenézy-villa – ideiglenesen kijelölve
Az egyetemi átalakítások kapujában szü-

letett határozat az orvoskari könyvtár meg-
szervezésével Törő Imre anatómusprofesszort 
bízta meg. Törő feladata nem volt egyszerű, 
hiszen sem helyiség, sem személyzet nem állt 
rendelkezésre. Több lehetőség felvetése után 
az induló könyvtár átmenetileg az Anatómiai 

Intézet könyvtárában kapott helyet és egy 
nyelveket jól beszélő munkatársat. Két évvel 
később, 1949-ben költözött át Kenézy Gyula 
professzor egykori villájának két földszinti 
szobájába, és ekkor határoztak arról is, hogy 
hivatalosan felveszi az egyetem létrehozásában 
elévülhetetlen érdemeket szerzett professzor 
nevét: megszületett a Kenézy Könyvtár. Az 
ezután következő két évtizedet a „lassú fejlődés 
és fokozatos térfoglalás” korszakának nevez-
hetjük. A kétszintes, pincével együtt 730 m2-es 
villának ugyanis több lakója is volt akkoriban: 
a nagyobbik részében professzorok laktak, de 
ideköltözött a megalakult Marxista Intézet, 
és egy ideig óvodaként is funkcionált. Külön 
érdekesség, hogy Csokonai adó néven az egyik 
üres helyiségbe korszerű stúdió települt, amely 
szép zenével szórakoztatta a betegeket és a 
dolgozókat. A haladó szellemű stúdiót 1956 
után számolták fel.  

Központi Kenézy könyvtár
A könyvtár 1971-ben önálló szervezeti 

egységgé vált, központi hatáskörrel, amivel 
egy időben jelentős területbővítés is történt. 
1972-ben felavatták az új emeleti részt, ahol 
kurrensfolyóirat-olvasó, oktatóklub, munka-
szobák és a szociális helyiségek kaptak otthont. 
A földszinten maradt a hallgatói olvasó, a 
kölcsönző és az általános tájékoztatás. A villa 
teljes „elfoglalására” végül 1981-ben került sor, 
amikor az egyetem kizárólagosan a könyvtár 
céljaira bocsátotta az épületet. Ezzel együtt 
a kor könyvtárszakmai szempontjainak meg-

felelő, jelentős átalakítás is kezdődött, amely 
1983-ban fejeződött be. A pincében kapott 
helyet egy modern, 80 000 kötet befogadására 
alkalmas tömör raktár, a reprográfiai szolgálat, 
valamint a kibővített könyvkötészet. A föld-
szintre került minden olvasóterem, azzal a 
céllal, hogy jobb hozzáférést biztosítsanak a 
gazdag folyóirat-gyűjteményhez. 1994-ben 
egy modern számítógépes kutató/oktatóter-
met alakítottak ki, terminálokkal és multimé-
dia-munka állomásokkal. A fejlesztést az új 
típusú könyvtári szolgáltatások biztosítására 
és az akkor újdonságnak számító, tantervbe 
beépített „könyvtárhasználati órák” tartásához 
igazítva végezték. 

A 21. század kihívásai 
Ezek a beruházások mutatták, hogy az 

orvosegyetem számára fontos volt a korszerű 
könyvtári szolgáltatások biztosítása, de az is 
nyilvánvalóvá vált, hogy ez az infrastruktúra 
hosszú távon nem fog megfelelni a gyorsuló 
ütemű elvárásoknak és a közelgő 21. század igé-
nyeinek. Ezért már az 1990-es évektől kezdve 
felmerültek egy új könyvtár létesítésének tervei, 
melyek végül tíz év várakozás után realizálód-
tak. A 2006-ban átadott élettudományi épület 
könyvtári szárnyában az orvostudományi mel-
lett a biológia és kémia szakgyűjtemények is he-
lyet kaptak. A költözéssel az orvosi gyűjteményt 
több mint 50 évig őrző Kenézy-villa funkciója 
is megváltozott, de a Kenézy Élettudományi 
Könyvtár nevében tovább él a fél évszázados 
kapcsolat emléke. 

100 év könyvtár 
A Kenézy-villából az Élettudományi épületbe – könyvtár az orvosi karon
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A Debreceni Egyetem és Debrecen 
Megyei Jogú Város Önkormányzata 
közösen hirdette meg a „Te ’56-od a 
Mi 56-unk” című videópályázatot 30 
év alatti fiatalok számára, amelyre 
dokumentumfilm- és kisjátékfilm-ka-
tegóriában lehetett nevezni.

Nem egyszerű feladat egy néhány per-
ces videó elkészítése egy olyan nemzedék 
számára, amely ténylegesen csak a köny-
vekből és elmesélt történetekből ismerheti 
a magyar történelem egyik legfontosabb 
eseménysorozatát. A beérkezett huszonkét 
pályamű azonban jól mutatja, hogy a fiatalok 
érzékenyek erre a témára. Mindegyik videó 
máshonnan közelít, néhány videóban a 
személyes történetek kerülnek előtérbe, 
néhány pályamű a jelenből próbálja értel-
mezni a múlt történéseit, néhány visszarepít 
minket az időben az archív felvételeknek 
köszönhetően, néhány pedig különböző 
szimbólumokon keresztül mutatja be, hogy 
mit is jelenthet ’56. 

A pályázat nyertesei:
Dokumentumfilm-kategóriában: 3. 

helyezett: Katona Dóra és Brigitta Kanalas 
(DE, Kommunikáció- és Médiatudományi 
Tanszék), 2. helyezett: Georgina Rézműves 

(DE, Kommunikáció- és Mé-
diatudományi Tan-

Te ’56-od a Mi 56-unk!
szék), 1. helyezett: Lili Kéki, Anna Kiss és 
Nikolett Takács (DE, Kommunikáció- és 
Médiatudományi Tanszék)

Kisjátékfilm-kategóriában: 3. helyezett: a 
Medgyessy Ferenc Gimnázium és Művészeti 
Szakközépiskola 13. évfolyamos mozgó-
kép- és animációkészítő szakos tanulói, 2. 
helyezett: a Kós Károly Művészeti Szak-
gimnázium 12. évfolyamos Mozgókép- és 
Animációkészítő Csoportja, 1. helyezett: 
Pusztai Ákos (DE, Kommunikáció- és Mé-
diatudományi Tanszék)

Különdíjat kaptak: Mariann Küzmös 
és Stefán Krisztofer (Penészleki Általános 
Iskola), Balogh Tibor és Mészáros Szilveszter 
(Kós Károly Művészeti Szakközépiskola)

Közönségdíjas: Kővári Kamillavirág 
(Magyar Képzőművészeti Egyetem)

A díjátadóra október 21-én került sor 
a „A forradalom gyújtópontjában - tűzből 
élet és enyészet” című kiállítás megnyitóján, 
amely egyben az egyetem által rendezett 
programsorozat kezdetét is jelentette a for-
radalom és szabadságharc 60. évfordulója 
alkalmából. A kiállítás megnyitóján Szirák 
Péter, a Kommunikáció- és Médiatudomá-
nyi Tanszék vezetője, a kiállítás kurátora így 
köszöntötte az érdeklődőket: 

„Az 1956-os forradalom a Rákosi-
rendszer által megnyomorított és megalá-
zott magyar társadalom robbanásszerű, 

elkeseredett, szilaj és – végső soron 
– kilátástalan lázadása volt. 

A sztálini rendszer nem 
a nép belegyezésére ala-
pította hatalmát, hanem 
erőszakkal és megtévesz-
téssel ragadta magához. 

Ágensei világmegváltó 
eszméket visszhangozva 
azt ígérték, hogy a kor 
minden lényeges kérdé-

sére megnyugtató vá-
laszt fognak adni. Földi 
paradicsomot ígértek, 

de a poklot hozták el a földre. Téveszmék 
jegyében a hagyományos kultúraalkotó 
rétegek kisemmizését, közönséges hatalmi 
őrségváltást, észszerűtlen és erőszakos iparo-
sítást, a falu és a város ínségét, megaláztatást 
és félelmet. A magyarok, kiknek országát a 
második világháború után ismét megcsonkí-
tották és megszállták, kikre rákényszerítettek 
egy idegen zsarnoki rémuralmat, akiknek 
elnyomták határon túl élő honfitársait: 
vagyis akik mindent elvesztettek és semmit 
sem nyertek, nekik csak az igazságérzetük, 
csak a becsületük maradt, s ez robbantotta 
ki az október 23-i felkelést. 1956 felülmúl-
hatatlan drámai jelét adta a sztálini rendszer 
elviselhetetlenségének. Magyarország né-
hány hétre a világtörténelem középpontja 
lett. A magyar forradalom leveretésében is 
örök mementó maradt. Végső soron meg-
akadályozta a klasszikus sztálini rendszer 
magyarországi restaurálását, vagyis pozitív 
irányba befolyásolta a Kádár-rendszer arcu-
latát. Megismétlődésétől tartott Hruscsov 
és Brezsnyev, emlékétől rettegett egy életen 
át Kádár János. ’56 gyöngeségében, a nagy-
hatalmi status quo jármában így volt erős, 
vereségében így győzedelmeskedett. Tűz 
volt, hamu lett, de a hamu alatt gyémánt.”

A kiállítás ennek a felemelő 12 napnak és 
az azt követő több hónapos hősies utóvéd-
harcnak állít emléket. Az installáció alkotói 
– Ludman Éva és Süli-Zakar Szabolcs – és a 
kiállítás megvalósulásának mindenesei – az 
Egyetemi és Nemzeti Könyvtár munkatársai, 
valamint a Kommunikáció Tanszék oktatói 
és hallgatói voltak. A DE külső és belső 
tereinél aligha van autentikusabb helyszíne 
a megemlékezésnek, hiszen 1956. október 
23-án délelőtt az országban először innen 
indult el a szociális, demokratikus és hazafias 
követeléseit megfogalmazó egyetemi hallga-
tóság tüntetése, s itt dördült el az első, halálos 
áldozatokat követelő sortűz. Debrecen volt a 
forradalom és szabadságharc gyújtópontja.

P.A
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EÉ: – Korábban hogyan járultál hozzá a szervezet tevékenységéhez?
– Mindenképp szerettem volna valamilyen közösség része lenni, 

így 2013 őszén csatlakoztam a bizottsághoz. A környezetvédelem 
egy olyan téma, amelyet mindenki a saját szakmájában megtalál, 
így biztos voltam benne, hogy számomra is előrelépést fog jelenteni. 
Ráadásul, a Környezetvédelmi Bizottság volt elnöke, Gyulavári 
Attila Zsolt fontosnak tartotta, hogy mindenki az egyéni szakmai 
fejlődést is élje meg a bizottságon belül az egyetemi, közösségszerve-
ző tevékenységeink mellett. Mezőgazdasági mérnökként végeztem, 
ezért a fenntartható mezőgazdaság vonalán indultam el a bizottság 
keretein belül. Természetesen minden tagnak ott segítettem, ahol 
tudtam, ennek eredményeképpen, 2014-ben alelnöki posztot kap-
tam, végül idén vettem át az elnöki stafétabotot Attilától.
EÉ: – Milyen kihívásokat vársz a jelenlegi munkakörödtől?

– Embert próbáló feladatok elé állít az elnöki pozíció. A végzett-
ségemből adódóan, aminek a környezetvédelem közvetlenül nem 
része, szakmai megmérettetést is magában foglal az új szerepköröm. 
Jelenleg 18 tagú a bizottság, ami nagy létszámot jelent, viszont 
erre szükség van, hiszen projektalapon működünk, sok területen 
tevékenykedünk. Ennyi embert közösségként összefogni, segíteni 
a munkájukat, amely programonként eltérő, nem könnyű: emberi 
oldalról is kihívásokkal teli. A legfontosabb tényezőnek mégis azt 
tartom, hogy hiteles maradjon az ember. Nagy álmom, hogy mind a 
30.000 hallgatóhoz jusson el, hogy működik a Debreceni Egyetemen 
Környezetvédelmi Bizottság.
EÉ: – Igazi színfoltot jelent a nemrégiben elindított Hallgatói Közösségi 
Kert a Debreceni Egyetem programpalettáján. Mi ennek az újító kez-
deményezésnek a célja, mit szeretnétek üzenni ezzel a hallgatóknak?

– Igyekeztünk a kollégistákat, hallgatókat rávenni arra, hogy 
helyben termesztett növényeket, alapanyagokat vásároljanak helyi 
termelőktől, ne pedig a multicégek termékeit, vagy épp az import 
árut. Ezt a gondolatot görgettük tovább, így született meg a Hallgatói 
Közösségi Kert Program. A fővárosban már működnek hasonló 
profilú közösségi kertek, ám azok java része nem egyetemi, hanem 
lakótelepi szinten üzemel. 2015 tavaszán nyílt meg a kert a DEHÖK 
támogatásával, amivel a helyi, vegyszermentes termelés, a tudatos 
gazdálkodás fontosságára, illetve a pazarlás elkerülésére szeretnénk 

felhívni a figyelmet. A hallgatók maguk termeszthetik meg a saját 
terményeiket az ennek megfelelően kiosztott parcellákban egyéni 
felhasználásra. Nem feltétlen mennyiségi termelésről beszélünk: a 
„gyümölcsöző” termés élménye felülmúl mindent. A programra 
félévenként lehet jelentkezni, erről a Neptunon is értesítjük a hall-
gatóságot.
EÉ: – Tavaly költöztetek a ZÖLD PONT Irodába, a Böszörményi úti 
Campus Főépületébe. Mit jelent számotokra, hogy új otthont kapott 
a bizottság?

– Igazi kiváltságnak érezzük, és megbecsüljük, hogy egy rendkí-
vül frekventált helyen kaphatta meg a bizottság az új székhelyét. Az 
iroda szellemisége az újrahasznosítás, környezettudatosság jegyében 
készült.A ZÖLD PONT nemcsak ügyintéző céllal működik, hanem 
közösségi térként is szeretnénk megosztani irodánkat a hallgatókkal.
EÉ: – Közismert a Környezetvédelmi Bizottságról, hogy különféle 
helyszíneken kínál színes, izgalmas programokat az érdeklődőknek. 
Az elnökséged alatt is a profilotok része marad a változatosság?

– A célunk az, hogy az eddig nagy sikerrel futó programjainkat 
megerősítsük, továbbfejlesszük. Inkább a minőségre, mintsem a 
mennyiségre szeretnék hangsúlyt fektetni. Programok terén ősszel 
a Zöld Börze az egyik legkiemelkedőbb rendezvényünk, ahová 
számos természetvédelmi, környezetvédelmi, valamint mezőgaz-
dasági szervezetet, továbbá helyi termelőket hívunk meg ötletadó, 
innovatív céllal. Tavasszal a Nagy Takarításra szoktuk invitálni az 
egyetemi hallgatókat. Év közben pedig rendszeresen tartunk ún. 
ÖKO-esteket, ahol egy adott témában beszélgetünk, vagy épp filmet 
nézünk az ide látogatókkal. 
EÉ: – A hallgatók mennyire veszik át a környezettudatos gondolko-
dást és életvitelt?

– Nehéz a hallgatókat megszólítani, egy általános érdektelenség 
van jelen. A szemléletformálásnál érdemes elkezdeni. Nem feltétlen 
az a görcsös cél van előttünk, hogy minden eseményen vegyen részt 
a hallgató, vagy épp vegye ki a részét minden környezetvédelmi 
tevékenységből, hanem inkább az, hogy induljon el benne egy 
ilyenfajta gondolkodás. Egy biztos, a DEHÖK Környezetvédelmi 
Bizottság igyekszik példát mutatni és lehetőséget adni mindehhez.

Hajdú Orsolya

Zöld út a hallgatók szívéhez

A DEHÖK Környezetvédelmi 
Bizottságtól már megszokhat-
tuk, hogy egyedi, változatos 
programokat és helyszíneket 
kínál a környezettudatosság 
jegyében. A szervezet életében 
most mégis új fejezet nyílik: 
Szilágyi Esztert nevezték ki 
a bizottság elnökévé, továbbá 
a Hallgatói Közösségi Kert 
Program, valamint a megújult 
ZÖLD PONT Iroda várja 
az érdeklődő hallgatókat. 
Mindez igazolja azt, 
hogya bizottság valódi zöld folt 
a Debreceni Egyetem 
lehetőségeinek 
sokszínűségében.
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Egy tíz évvel ezelőtt kiadott angol nyelvű könyvecske és 46 darab alig használható térkép állt rendel-
kezésünkre az útról. A GR11-ről, amely az Atlanti-óceántól a Földközi-tengerig „vezeti” a komfortzó-
náját elhagyni kívánó trekkingest a Pireneusok gerincének spanyol oldalán 840 km hosszan… Jucával 
(Kiss Judit, II. éves geográfus MSc) július huszadikán vágtunk neki életünk nagy kalandjának, nem 
kis előkészületeket követően. Két alapelvünk volt; minden felszerelést magunk cipelünk, és az, hogy a 
lehetőségekhez képest a legkisebb mértékben használunk külső segítséget. Ezeket betartva, „tisztán” és 
sportszerűen tudhatjuk magunkénak az élményt. Ezzel tulajdonképpen „kilógtunk”a GR11-et 35-60 
literes táskákkal járó, menedékházakban alvó más nemzetek sorából. A mi 80 és 100 literes hátizsákjaink 
átlagosan 16-25 kg tömegűek voltak, attól függően, hogy mennyi vizet, élelmiszert kellett magunknál 
tartani. Apropó, víz! Ez állandóan kardinális kérdés volt. Hogyan szerzünk elegendő vizet a 46 napig 
tartó útra? Mit eszünk 1,5 hónapig a hegyen, és mindezt honnan tudjuk majd beszerezni? Ekkora 
cuccokkal baktatni a Pireneusokon keresztül a tűző napon, megerőltető szintkülönbségek mellett azt 
jelenti; hogy – alsó hangon – napi 8 liter vízhez (főzés, ivóvíz, „fürdés”) vagyunk kötve fejenként, ami 
8 kg plusz súly jelent a táskában. Ez csak akkor nincs így, amikor egy nap alatt több vízszerzési pont 

Transzpireneusok Trekking
Az Atlanti-óceántól a Földközi-tengerig a Pireneusokon keresztül

Mondanom sem kell, hogy mennyire éreztem 
kellemesen magam, amikor kiderült, hogy rossz 
időpontra – egy héttel későbbre – váltottam meg 
a vonatjegyet. Öt perccel az „elméleti indulás” 
előtt voltunk… Ezzel még nem is lett volna olyan 
nagy gond akkor, hogyha Debrecen–Budapest 
viszonylatra gondolok. A helyzet azonban az 
volt, hogy Barcelonában voltunk, és a Pireneusok 
gerincét készültünk végigjárni. 
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mellett is el lehet haladni. Élelemszerzéshez viszont érintenünk 
kellett a völgyfőben vagy a völgylábra épült településeket, így 
ezekre nagyon kellett figyelnünk. Az útvonalat kialakító lokálpat-
rióta helyiek is fontosnak tartották ennek a megoldását, akik úgy 
jelölték ki a piros-fehér jelzésű magashegyi nyomvonalat, hogy az 
pár naponként érintsen egy települést, ahol be lehet vásárolni. Vé-
leményünk szerint az útvonal kialakítói a település kiválasztásánál 
nagyobb hangsúlyt fektettek az apartmanok, hotelek mindenre 
kiható szolgáltatására, mint az „egyszerű” bőrtalpúak minimális, 
bár nélkülözhetetlen szükségleteinek kielégítésére. A „kis angol 
könyvünk” (Through the Spanish Pyrenees: GR11) 46 részre / napra 
osztja a távot, valamint feltünteti az „ívó”- víz szerzési pontokat is. 
Csak hát ez egy tíz évvel ezelőtt kiadott könyv, amely a 2006-os 
körülményeket jelzi, tehát nem alapozhattunk rá túlságosan. Nem 
volt szerencsénk a netes blogokkal, túrabeszámolókkal sem, mivel 
általában azok nem tértek ki a források helyére, a tehenekre meg 
pláne nem. Ja igen, a barátságos tehenek! Ugyan miben jelente-
nének gondot számunkra? – gondolhatnád. Pedig sokszor igen 
nagy kihívások elé állítottak minket, és nem azzal, hogy fizikai 
értelemben félnünk kellett volna tőlük. Nagyon jámbor állatok. Itt 
arról volt szó, hogy a Pireneusokban több száz éves hagyománya 
van a hegyi legeltetésnek. Nyáron – túraidőszakban – felterelik 
a jószágokat a magashegyi legelőkre, füves gerincekre, majd ott-
hagyják őket a „szezonra”. Nekik is szükségük van vízre. Röviden 
kifejezve; elszennyezik a vizeket. Nem kicsit. Bizonyos szakaszokon 
olyan mértékeket öltött a szennyezés, hogy táblákon külön felhívták 
rá a túrázók figyelmét, egy helyen még a „kis angol könyvünk” is 
jelezte. Már akkor is. Szóval a vízre nagyon kellett figyelnünk, ahogy 
néhány felszerelés összeállítására is külön figyelmet kellett szentelni. 
A sátornál fontos volt, hogy könnyű, de masszív, jó vízállóságú da-
rabot vigyünk ki, amit a Zajótól sikerült támogatásul megkapnunk 
Szlovákiából. A főző szintén kiemelt helyen szerepelt a felszerelések 
körében, mert olyan kellett, ami nemcsak gázzal, hanem bármi-
lyen folyékony üzemanyaggal is tud működni, mivel a víz mellett 
a gáz beszerzésével is gondban voltunk a hegyen. Üzemanyagot 
erdészektől, menedékházakból, síközpontokból, falvakból lehetett 
vásárolni. Választásunk ezért egy Primus Multistove főzőre esett, 
melynek használatát külön meg kellett tanulni, de nagyon hálás 
volt, amikor üzemanyaggal kellett beérnünk. Már csak egy dolog 
hiányzott. Egy jó bakancs. Fontos volt, hogy hosszútávon, sziklás 

terepen is kellően jól tartsa a bokánkat, masszív legyen, valamint 
hogy kényelmes viseletet biztosítson 1,5 hónapon keresztül. Nagyon 
szerencsésnek mondhatjuk magunkat, hogy sikerült két Hanwaggal 
nekivágunk az útnak.

Az út. Barcelonából végül csak elvergődtünk az Ibériai-félszi-
get észak-keleti „csücskére”, a Higuer-fokra, a rosszul megváltott 
menetjegy ellenére. Igaz, ezzel máris lemaradásba kerültünk. És 
még neki se vágtunk a hegyeknek. Na nem baj, lesz ez még így 
se! – bátorítottuk magunkat, majd a csöpögő esőben a hegyek 
irányába fordítottuk bakancsunkat. Minden igyekezetünk ellené-
re nem tudtuk tartani az „előírt” 60 km-t az első három napban. 
Később szerencsére azért belejöttünk. A jelzésekkel szinte mindig 
gondban voltunk, ugyanis a magashegyi részektől eltekintve, igen 
foghíjasan voltak felfestve, vagy sok esetben nagyon félrevezetők 
voltak! Egyszer azt hittük, hogy a jó jelzésen haladunk, közben 
pedig „átnéztünk” Franciaországba egy napra. Idegőrlő és fárasztó 
tudott lenni. Pár nap elteltével kialakítottuk a napi rutinunkat; 
reggel korán kelés, kávé vagy tea, reggeli, összepakolás, dél körül 
egy ebéd, majd hatig bakancskoptatás. Sátorállítás, főzés és alvás. 
Néha persze belecsúsztunk az éjszakába és néha a délelőttbe is. Éle-
temben most éltem át először azt, hogy milyen az, amikor 20 nap 
folytonos fizikai megterhelés után még előtted van 26 hasonlóan 
nehéz nap. Priceless. Azt gondoltuk, hogy a központi rész, amely 
már bőven kétezer méter felett van, és ahol a kezünket is használ-
ni kell az egyes szakaszok „leküzdéséhez”, lesz a legnehezebb az 
egész út alatt. Nem így lett. Az utolsó pár nap, az embert próbáló 
volt. Akkor már, „nagyon közel” jártunk a Földközi-tengerhez, 
és egyre jobban érződött a mediterrán klíma hatása; a meleg, a 
szúrós növényzet elterjedése, az árnyékot adó zárt lombozatú 
erdők, valamint a víz hiánya. Helyzetünket nehezítette, hogy az 
utolsó 3-4 napban hasmenéssel küzdöttünk, amiből elég nehezen, 
csak itthon tudtunk kijönni. A Földközi-tengert a 43. napon ugyan 
„már” megláttuk, de a várt, elégedett „érzésünkkel” ellentétben 
csak félelmet éreztünk. 46 nap nomád magashegyi túrázásból 
visszatérni a civilizációba egyáltalán nem egyszerű feladat. Lelki 
értelemben értem. A Creus-foknál állva azonban erősített az, hogy 
első magyar végigjáróként sikerült teljesítenünk a 840 km hosszú 
távot. Önerőnkre támaszkodva, úgy, ahogy terveztük.

Radics Tamás
Ásvány- és Földtani Tanszék, ösztöndíjas 

Transzpireneusok Trekking
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ZölDEbbítő

VISSZATEKINTÉS

Bizottságunk idén ősszel két turnusnyi embert vitt a Hor-
tobágyra, hogy részese legyen hazánk egyik legmegkapóbb 
természeti jelenségének, a darvak vonulásának. A túrán hallgatók 
és egyetemi dolgozók egyaránt részt vettek. Külön öröm volt 
számunkra, hogy számos külföldi hallgató (spanyol, olasz, német, 
orosz, grúz, lengyel, szerb, finn, maláj, macedón, japán, indiai, 
ecuadori, nigériai) is velük tartott. Hátrányban nem voltak, hiszen 
túráinkat mindig angol nyelven is meghirdetjük, biztosítjuk az 
idegen nyelvű szakvezetést. A Darules túravezetői dr. Végvári 
Zsolt, természetvédelmi őr, a darvak egyik legnagyobb hazai 
szakértője és dr. Kövér László, a Bizottság oktatói társelnöke volt.

Jómagam először jártam Hortobágyon. Először ültem a 
„Sziktipró” nevű kisvasúton, amely egészen a Halastavak végéig 

szállított minket. Első alkalommal csodálhattam meg a táj fes-
tői szépségét; s tagadom, miszerint az Alföld azért szép, mert 
ennyi semmi sehol máshol nincs egy helyen. Több ezer daru 
„állomásozott” a sekély vizű tóban, miközben a Nap befejezte 
aznapi égi útját, és egyre alacsonyabb pályán világította meg a 
szórt felhőréteget.

És végül egy jó tanács: Ha velünk tartasz, hozz kabátot, mert 
úgy fogsz vacogni, mint én. ;)

Érdemes követni minket a Facebookon, hiszen ott a Darulesen 
készült fotók mellett további programjainkról találsz információt: 
www.fb.com/kornybizdehok

Felvételek/írta: 
Fülöp Ferenc környezetvédelmi bizottsági tag

Száz hallgató csodálta a több ezernyi daru húzását
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ZölDEbbítő

ZölDEbbítő

ZÖLD KREATÍV

BEHARANGOZÓ

A hűvösebb idő beálltával a fűtött, 
meleg lakásban sokkal könnyebben ala-
kulhatnak ki szélsőséges páraszintek, mint 
az év többi szakaszában.

Ha a nagy meleget szeretjük, előfordul-
hat, hogy otthon túlfűtjük a szobát. Ebben 
az esetben az optimális alá csökkenhet 
a levegő páratartalma. Száraz levegőnél 
kiszárad a nyálkahártya, ami okozhat 
torokfájást és egyéb légúti panaszokat. 
A legegyszerűbben egy kis vízzel telt 
edénykével a radiátoron tudod növelni 
a szoba pára tartalmát. Ha pár csepp 

Mindenki tehet a környezetéért és 
a természetért. Az ehhez vezető utat 
szeretnénk megadni a Zöld Börze 
keretében. A hatodik alkalommal 
megrendezésre kerülő Zöld Börze 
arra invitál, hogy minél több informá-
ciót szerezz a környezetvédelemről 
és természetvédelemről. 

Találkozhatsz olyan szervezetek-
kel és emberekkel, akiknek munká-
juk és hivatásuk az, hogy a világot 
jobbá tegyék. Megtudhatod, hogyan 
vásárolhatsz és közlekedhetsz kör-
nyezettudatos módon, és hogyan 
támogathatod a fenntarthatóságot. 
Belekóstolhatsz olyan egészséges 
ételekbe, amit ha fogyasztasz, nem-
csak saját magadat, hanem a környe-
zetedet is véded. Az információkon 
és élményeken kívül apróbb nyere-
ményekkel is gazdagodhatsz. 

„Én mit tehetek a környezete-
mért?” – Gyere el, és kapj rá választ! 
Sok szeretettel várunk november 
16-án a Debreceni Egyetem Mező-
gazdaság-, Élelmiszertudományi és 
Környezetgazdálkodási Kar Aulájá-
ban megrendezett Zöld Börzén!

DEHÖK Hallgatói 
Környezetvédelmi Bizottság

VI. Zöld Börze – 
Zöld út 

a környezettudatosság felé!

Egészségesen a lakásban is! – Az optimális páratartalom kialakítása környezetkímélő módon

illóolajat is teszünk hozzá, a kellemes illat 
garantált.

Sok esetben viszont a pára mennyisége 
meghaladja az optimális páraszintet a 
helyiségben. A pára lecsapódása miatt a 
falak is penészesedhetnek (a nyílászárók 
és a koszorúk környékén a leginkább, 
pláne ha nem megfelelő a hőszigetelés). 
A magas páratartalom a gombáknak, 
spóráknak, kórokozóknak is kedvezőbb 
közeget biztosít.

A gyakori, rövid idejű szellőztetés sok 
esetben megoldást jelenthet a páratar-

talom normalizálására. Általában elég, ha 
naponta kétszer 2-3 percig szellőztetünk.

Ezen lehetőségek választásával csök-
kenthetjük háztartásunk ökológiai láb-
nyomát, hiszen nem gépesített eszközöket 
vagy különféle kemikáliákat használunk.

Levegőfertőtlenítő spray házilag: 10 
csepp citrom illóolaj és 10 csepp leven-
dula illóolaj feloldva 10 ml alkoholban, 
elkeverve 1 liter vízben. Ezt követően 
pumpás üvegből kell szétpermetezni a 
helyiségekben.

Írta: Kavasánszki Réka bizottsági tag



22  www.hallgato.com 2016. NOVEMBER

Almássy Lehel: Peloni

Az Egyetemi Élet folyamatosan várja verseiteket, prózáitokat a szepszelet@gmail.com-ra vagy a szerkesztőség címére!

Terhes Árpád felvétele

SZÉP-SZELET

„I have nothing to say / and I am saying it / and that is poetry / as I needed it” – John Cage
ez nem az én hangom és nem is annak a vékony érnek a hangja amit a Gihon szül és ami tóvá csendesedik a délkeleti városfal árnyé-

kában ez talán a te hangod olyasféle mint amit az eső kelt a teli hordóban de biztosan nem az én hangom talán a te véred lüktetése nem 
ez biztosan nem az én hangom mégis bennem van és perceg mint fában a láthatatlan állatok mióta nem szólsz hozzám és nem tudom 
már hogy hol kezdődik és végződik bennem a csend ahogyan azt sem tudom hogy mi volt az előző szavam és a következőről sincsen 
tudomásom  mert egyik sem az enyém míg ki nem mondom csak a te szavaidra emlékszem és arra a hangra ahogyan a vérvörös tóba 
merítetted a kezedet ott a délkeleti fal árnyékában hosszan illatoztak és sercegtek az aszfodéloszok és magasan járt a nap amióta nem 
szólsz hozzám felfogtam az idő jelentőségét és saját nyelvem jelentéktelenségét vég nélkülivé váltam mint az a vékony ér amit a Gihon 
szül és a délkeleti városfal árnyékában tóvá kövéredik nincsen hangom csak állandó jelenlétem van mint a katona árnyékának aki az ecet 
közelében állt rezzenéstelen várom a pillanatot amikor ismét előttem állsz és én hirtelen és véglegesen elnémulok olyan hirtelen és olyan 
erővel mint ahogy az a makabita rád mutatott és azt mondta Peloni a kinyújtott ujja és a hangja éles és kemény volt mint a fába vert szögek 
a ruhája olyan fehér volt mint a délkeleti fal árnyékában nyíló aszfodéloszok te néma maradtál és nyitott tenyeredet fordítottad felé én 
azóta csak beszélek és csak egyetlen igaz hangra emlékszem annak a vékony érnek a hangjára amit a Gihon szül és ami tóvá csendesedik 
a délkeleti városfal árnyékában hosszan és vékonyan végigfolyva a város csatornáin mint a pészáchi áldozat vére tóvá csendesednék én 
is ha ismét a vállamra tennéd a kezedet amit akkor a vízbe mártottál hogy megmosd annak az öregembernek a homlokát aki úgy nézett 
rád mint őz a farkasokra és aki mégis úgy kapaszkodott bele a csuklóidba mint az ég madarai a gyenge szélbe ami magasra emeli őket 
a nyári felhők közé amik gyakran olyan fehérek és világosak mint a te gondolataid és szavaid voltak miután az a makabita Peloninak és 
másnak is nevezett és sokáig becsmérelt téged és te hosszas hallgatás után végül azt mondtad neki a haragod nem érhet el engem mert 
a hited és a szavaid olyanok akár a teli hordóba csepegő esővíz és megnyíltak utána a körülötted álló emberek mint a hajad a tenyerem 
nyomán amikor utoljára ettünk együtt és amikor azt mondtad hogy a nagy városban az egyetlen igaz hang annak a kicsi érnek a hangja 
amit a Gihon szül és ami tóvá csendesedik a délkeleti városfal árnyékában és én akkor csak beszéltem hozzád hosszasan és hosszasan 
vég nélkül annak tudatában hogy nekem soha egyetlen önálló szavam sem volt ahogyan ezek sem az én szavaim csak zavaros víz ez az 
emlékezés rozsdás vize a némaság tava amibe belemeríted a tenyered és megmosod vele az öregember homlokát és hályogos szemeit 
miközben én csak a te szavaidat morzsolom mint a kovásztalan kenyér sercenő szélét ahogyan akkor te is morzsoltad miközben hossza-
san beszéltem neked saját szavaidat ismételve és kérve és ismételve saját szavaidat és vég nélkül kérve hogy tegyél olyanná mint annak a 
vékony érnek a hangja amit a Gihon szül és ami tóvá csendesedik a délkeleti városfal árnyékában és tört borostyánként fénylik a nyári 
verőfényben de te mindezek után csak annyit mondtál nekem hogy ezek nem az én szavaim és otthagytál engem és én azóta csak a hátadat 
látom ami fehéren ragyog mikor lassan eltűnsz az illatos és zöld fák ágai között azóta csak a lábnyomaidat számolom szürkületben vég 
nélkül ahogy utánuk kanyargok jobbról balról kápráztat az alacsony fák törzsének hajnali derengése és csak beszélek a hideg és végtelen 
kertben a te szavaidat morzsolom mint keletlen kenyeret és minden illatos ág mögött téged sejtelek mert olyan akarok lenni mint annak 
a vékony érnek a hangja amit a Gihon szül és ami tóvá csendesedik a délkeleti városfal árnyékában és tört borostyánként fénylik a nyári 
verőfényben és bűnösök és betegek állják körül akik úgy hajladoznak és merítkeznek benne mintha repülnének mintha a szárnyaikkal 
vernének a fehér égen és ezért én is csak hajladozok és kanyargok az ágak sűrűjében a lépteimmel megtöltve a saruid nyomát és közben 
mindvégig tudom hogy ezek nem az én szavaim és hogy ez
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Játék az anyanyelven túl

„Aki komolyan gondolja, hogy szeretne 
belevágni egy színdarabba következő félév-
től, az írja rá a papírra a nevét!” – a mondat, 
amivel közös kalandunk kezdődött. Azzal, 
hogy aláírtuk azt az ominózus papírt, nem 
csak egy olyan előadás megmunkálására 
iratkoztunk fel, amit egyikünk sem ismert; 
nem csak szövegtanulásra és babéraratásra. 
Sokkal többre. Kemény munkára, verej-
tékre; feláldozott vasárnap délutánokra 
és nevetésre. Kudarcokra, küszködésre és 
győzelmekre. Mégis egy szóban tudjuk 
összegezni a közös munkát: öröm. George 
F. Walker Criminalsin Love című drámája 
szépen, lassan elkezdett beszivárogni az 
életünkbe, majd a mindennapjaink részévé 
vált. Ahogy a szövegkönyveink gyűrődtek, 
úgy váltunk egyre összeszokottabb kis csa-
láddá az elmúlt hónapok alatt. Soha nem 
láttunk még annyi türelmet egy emberben 
összpontosulni, mint amennyi Zsigában 
rejlik. Ránk áldozott drága idejéért és a tőle 
tanult játék öröméért rendkívül hálásak 
vagyunk.

Lakó Zsigmond (Zsiga) immáron 
két esztendeje keringeti az angol nyelvű 
színjátszást a DESZ (Debreceni Egyetemi 
Színház) illetve a Bölcsészettudományi 
Kar Angol-Amerikai Intézetének ereiben. 
Kurzusai (Performing Skills és Performing 
Scenes) rendületlen népszerűségnek ör-
vendenek a magyar és külföldi hallgatók 
köreiben egyaránt. A kurzusok alapvetően 

az anglisztikaszakos hallgatók számára 
vannak meghirdetve; azonban a részvétel 
bárki számára lehetséges, aki szeretne 
bepillantást nyerni a nem anyanyelven 
történő színházi gyakorlatok folyamatába. 
A kurzusok sikerének legfőbb oka, hogy a 
diák sokkal felszabadultabban tud játszani, 
ha nem kötik a saját anyanyelvén gyakor-
ta felbukkanó illemszabályok. Példának 
okáért, könnyűszerrel bele tud feledkezni 
a játékba, ha nem kell görcsösen figyelnie 
minden szavára; tehát esetleg szabadon 
káromkodhat egyes kontextusok keretein 
belül. Az ilyen és más apróbb tényezők mi-
att kötetlenebb, felhőtlenebb (és gyakorta 
termékenyebb) játék alakul ki a tanulók 
szárnypróbálgatásainak folyamata során. 
Az angol színjátszás szerves részeiként, 
tapasztalatból állíthatjuk, hogy az idegen 
nyelv nemcsak játékbeli, de erkölcsi sza-
badságot is biztosít. Nem utolsósorban, az 
idegen nyelven történő színjátszás komoly 
pedagógiai sikereket eredményezhet; 
ugyanis nagyban segíti a számos hallgató 
esetében gyakran fennálló gátlások leküz-
désének folyamatát; megnövelve ezáltal 
önbizalmukat, nemcsak az iskolai élet 
keretein belül, de azon túl is.

Sokakban felmerül azonban a kérdés 
munkánkkal kapcsolatban: Vajon mi ér-
telme az idegen nyelvű színjátszásnak egy 
olyan világban, ahol a potenciális nézője-
lölt a saját anyanyelvén játszódó darabok 

iránt is aligha mutat érdeklődést? Nos, 
mivel a színházat ritkán látogató nézőt 
egyébként is nehéz ízlésének megfelelő 
szellemi táplálékkal kiszolgálni, miért ne 
tennénk a dolgunkat még nehezebbé? 
Minél nagyobb a kihívás, annál nehezebb 
a munka, és annál jobb ízű a siker. Indoka-
ink egyszerűek. Játszunk, mert még látjuk 
a színház értelmét és a játék gyermeki 
örömét. Játszunk, mert mind különbö-
zőek vagyunk, de valahol mégis annyira 
egyek, és mind adni akarunk valami nem 
mindennapit.

Adni azoknak, akik hajlandóak kikap-
csolni telefonjaikat egy pár órára, hogy 
részesei legyenek történeteinknek, és esélyt 
adjanak rá, hogy bebizonyítsuk: a színház 
még mindig érték. Valamint szeretnénk 
megmutatni, hogy egy előadás valójában 
sokkal élvezhetőbb annak eredeti nyelvén 
prezentálva, mint fordított állapotában. 
A Criminalz továbbra is tálcán kínálja 
George F. Walker darabját a kultúraéhes 
nézőnek; és van még ott, ahonnan ez 
jött! Csak úgy, mint Brown Buffalo, The 
Dumb Waitress, valamint The War Room. 
Biztatjuk a Bölcsészettudományi Kar más 
nyelvi intézeteit is hasonló színházi világ 
kialakítására az egyetemen belül, hogy 
minél színesebb legyen a nyelvi paletta a 
DESZ előadásainak keretein belül.

Berecz Dorina
www.deszinhaz.hu
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Incognito Club, Nagyerdei Víztorony, Roncsbár… Teltház 
van, sokaknak még ülőhely sem jutott. A közönség a 
színpadot figyeli, a mikrofonnál váltják egymást a fiatalok, 
papírról, telefonról olvasnak fel, de van olyan is, aki fejből 
nyomja. A fellépők a szemükbe világító reflektorok miatt 
nem látják, csak hallják a közönséget. Azt tudják, hogy 
sokan vannak, de azt nem, hogy a tizenéves középiskolá-
soktól kezdve a nyugdíjasokig számos generáció képviseli 
magát a nézőtéren. Minden produkciót taps kísér. A háttér-
ben a rendezvény plakátja, a plakát bal szélén egymásba 
fonódó kacskaringós betűkkel a csapat neve: DebreSlam.

A 2014-ben alakult csapat rövid idő alatt nagy népszerűséget 
ért el. Hogy milyen hamar a figyelem középpontjába kerültek, azt 
mutatja az is, hogy a szó legszorosabb értelmében DebreSlam-ről 
csak 2015 óta beszélhetünk. A Debreceni Slam Poetry csapatának 
meg kellett változtatnia a nevét a DSP nevű rapformáció miatt, 
hiszen az e három szó kezdőbetűjéből álló logó egyszerre utalt 
mindkét csapatra. A DebreSlam rendezvényeinek állandó teltháza 
nem csak a slam közkedvelt műfajának köszönhető, hiszen a ma 
már rutinos fellépőnek mondható tagok nagy műgonddal készül-
nek a programokra. Mivel nem egyetemi szerveződésű társaságról 
van szó (a fellépők a legkülönfélébb iskolákból, egyetemi karokról, 
munkahelyekről állnak a mikrofon mögé), ezért a programok színe-
sek, tematikailag is szerteágazóak. Ez még akkor is így van, hogyha 
a téma, amire a fellépőknek szöveget kell írni, adott. Ez egyáltalán 
nem jelent problémát, hiszen mindig izgalmas megfigyelni, hogy ki 
hogyan tud megfelelni az előírásoknak, és hogyan harmonizálnak 
egymással a legkülönfélébb érdeklődési körrel rendelkező alkotók 
szövegei, produkciói. 

IDebrecen legaktívabb csapata
Hasonlóan más magyar slammes szerveződésekhez, a DebreSlam 

legnagyobb eseménye a minden évben megrendezett országos ver-
seny. Már alakulásának évében megtartotta az első összecsapást, 
amit azóta három másik követett. Ezek egyik jellegzetessége, hogy 
a szakmai zsűrivel együtt a közönség is kinyilváníthatja véleményét, 
hiszen két részből tevődik össze a bajnokság bírósága. E mellett a 
február és március környékén megtartott est mellett számos más 
rendezvényen is képviselik magukat. A Kávészünettel például rend-
szeresen fellépnek a Roncsbárban (legutóbb október 23-án láthatta 
őket a közönség), illetve közművelődési intézményekkel is szoros 
kapcsolatban állnak. De nem csak az éjszakai kulturális életben 
vannak jelen. Számos fővárosi és vidéki rendezvényen vesznek részt, 
és nem rettenti el őket a tanórák szűkös időkerete sem, slammeltek 
már egy balmazújvárosi középiskola irodalom óráján is. 

Bár vannak, akik ismerősebbek lehetnek a közönség számára, 
hiszen a legaktívabb résztvevőknek számítanak (például Bakota 
Zalán, Hepp Iván, Polgár Tóth Tamás, Somogyi Tibor, Szűcs No-
émi Foffi), az alapítás óta eltelt három év alatt folyamatosan nőtt 
a tagok száma, így ma már számos tehetséges slammer öregbíti a 
DebreSlam hírnevét. Ismertségüket a folyamatos fesztiváljelenlét 
mellett (például rendre ott vannak a Campus Fesztiválon is) rádi-
ós interjúk, televíziós megjelenések is növelték, legutóbb október 
13-ai rendezvényükről készített felvételeket a DTV. De a csapatról 
nem csak az esteken informálódhatnak az érdeklődők. 2015-ben 
a debreceni Amúgy online irodalmi folyóirat slam-rovatot indított, 
amelyben szövegek és videók is megjelennek. Itt számos DebreSlam-
es közölt, de a szerkesztési feladatokat is az ő köreikből látták el. 

Azonban ettől az évtől kezdve még aktívabb lesz a csapat. Az éves 
nagyversenyeken és az állandó esteken kívül (amiket az Incognitóban 
és a Nagyerdei Víztoronyban tartanak) már negyedéves megméret-
tetések is lesznek. Ezeken az eseményeken nem lesz szakmai zsűri, a 
közönség kapja a főszerepet, hiszen az ő feladata lesz, hogy a szava-
zólapokon leadja a voksát és eldöntse, hogy ki volt az est legjobbja. A 
YouTube-csatornájukat is igyekszenek majd sűrűbben frissíteni. Bár 

a világhálón már találhatók 
versenyvideók, ezt az 

oldalukat még tovább 
akarják fejleszteni. 
Így bizonyára mi is 

újabb tehetséges alko-
tókat ismerhetünk meg. 

Juhász Tibor
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„Bántalmazásnak számít, ami akadályozza a gyermek érzelmi, 
kognitív és társas fejlődését. Az abúzus érzelmi, fizikai és szexuális 
egyaránt lehet. Gyermekkorban azonban sokszor ki sem derülnek 
a legkisebbek ellen elkövetett sérelmek: titkolja a szülő, a gyerek 
pedig védi őket, hiszen nem akar idegen otthonba kerülni” – 
magyarázza Kuritárné Szabó Ildikó klinikai szakpszichológus, a 
Magatartástudományi Intézet tanszékvezetője. A Haifai Egyetem 
kutatója, Eli Somer – vizsgálataira alapozva – úgy tájékoztatott, 
hogy a gyermekkori bántalmazás a lakosság 5-10%-át érinti, 
vagyis Magyarország esetében is legalább 500 ezer olyan felnőtt él, 
aki gyermekként átesett valamilyen, fizikai, érzelmi vagy szexuális 
bántalmazáson. „Járványnak is tekinthető, komoly népegészség-
ügyi problémától van szó” – mondta Eli Somer.

Felnőttkori daganatos, légzőszervi vagy a májat érintő megbe-
tegedéseket, alkohol- és drogproblémákat, a szexualitást kedvezőt-
lenül érintő következményeket, erőszakos és deviáns viselkedést, 
valamint pszichés betegségeket egyaránt okozhat, ha gyermekként 
valakit rendszeresen bántalmaznak. Ha valakit többféle ártalom 
ér, azt komplex traumának nevezzük. A súlyos traumatizáció 
elleni védekezés egyik sajátos módja a disszociáció, például a 
gyermek nem emlékszik nappal arra, mi történt vele az éjszaka. 
A disszociatív zavarokra jellemző, hogy azok a funkciók, amik 
az egészséges ember tudatában integrált formában vannak jelen, 
azok szétválasztódnak. Legszélsőségesebb formája a disszociatív 
identitászavar, amikor egy embernek több, egymástól függetlenül 
létező személyisége van. 

„Nemcsak a terápia, de maga a felismerés is nehézkes, a disszo-
ciáció területén el vagyunk maradva Magyarországon, akár évek 
is eltelhetnek, amíg valaki a megfelelő szakemberhez jut a prob-
lémájával. A Somer házaspár a tapasztalatok átadásával lehetővé 
tette, hogy hatékonyabban segíthessünk a betegeinknek. Terveink 
szerint jövőre és az azt követő években is újabb szemináriumok 
tartására hívjuk meg őket a Debreceni Egyetemre – tájékoztatott 
Kuritárné Szabó Ildikó. 

Ha fel is ismerik a betegséget, annak gyógyítása nem megy 
egyik hétről a másikra, akár tíz évig is tarthat a terápia, melynek 
„hossza nagyban függ a bántalmazást elszenvedő korától, a tra-
uma súlyosságától, valamint attól is, hogy mennyi ideig tartott, 

hányan követték el a gyermek ellen, és milyen a bántalmazó és a 
bántalmazott közötti családi kapcsolat foka”, sorolja a körülmé-
nyeket Eli Somer. 

A gyerekkori traumatizáció hazai felnőttkori terápiájára a 
Debreceni Egyetem kutatói irányították rá a figyelmet. „Jelenleg 
Magyarországon nincsenek érvényes adatok arra, milyen mértékű 
a gyerekek bántalmazása és az abból eredő szomatikus betegségek 
kialakulásának aránya. Felnőtteknél retrospektív módon térké-
pezzük fel a gyerekkort, de olykor a betegnek is nagyon nehéz 
szembenézni a traumatikus múlttal” – fogalmazott Kuritárné 
Szabó Ildikó.

A Magatartástudományi Intézet szakemberei a disszociatív 
zavarok egyik újonnan felfedezett típusát, a kényszeres nappali 
álmodozást az izraeli professzorokkal közösen kutatják. „Ha 
valaki napi rendszerességgel öt-hat órát álmodozással tölt, ott 
már komoly problémáról beszélünk, főleg, ha előnyben részesíti 
a barátaival való találkozással vagy a tanulással szemben. Ennek 
a függőségnek muszáj nevet adni és igazolni létjogosultságát a 
szakmában. Súlyosságát mutatja, hogy velem nemzetközi szin-
ten már több százan vették fel a kapcsolatot és kértek segítséget” 
– ismertette a tényeket Eli Somer. Egyelőre azonban még nem 
tudják, hogy a patológiás álmodozás tünete a disszociációnak 
vagy ténylegesen egy különféle betegségtípus, de az biztos, hogy 
több kényszeres betegség komponensét is magában hordozza, 
viselkedési problémákat és függőségi állapotot egyaránt jelent. Eli 
Somer azonban leszögezte: ez felemészti a betegeket, akik olyan 
alternatív életet vizionálnak, ami zavarja őket a mindennapokban.

Az októberi workshopra százhatvan szakember jelentkezett, 
akik Liora Somer művészetterápiás módszerét is megismerhették. 
„A nem-verbális kommunikáció sok esetben lehet a segítségünkre, 
hiszen a trauma esetén olyannyira erős lehet az élmény, hogy azt 
nem lehet szavakkal kifejezni. Mozgás-, tánc- és zeneterápiát egy-
aránt alkalmazunk ezt a szakadékot áthidalni, festéssel, rajzzal, szob-
rászattal is próbálom segíteni a feldolgozást” – beszélt a módszerről 
Liora Somer. A jövőben külön művészetterápiás workshopot, 
képzést is rendeznének a Debreceni Egyetemen, ugyanis a hazai 
felsőoktatási intézményekből egyelőre ez is hiányzik.

Szabó Laci 

Súlyos következménye van a gyerekverésnek

A Debreceni Egyetem Magatartástudo-
mányi Intézetének kutatói tavaly jelen-
tették meg az Úgy szerettem volna, ha 
nem bántottak volna - A családon belüli 
gyermekkori traumatizáció: elmélet 
és terápia című kötetet, ami egy igazi 
pszichológiai bestseller lett, köszön-
hetően annak, hogy a témáról eddig 
hazánkban ilyen alapossággal nem 
beszéltek. A gyermekkori traumatizáció 
és az abból fakadó disszociatív sze-
mélyiségzavar kezelésének megisme-
résére október 21-22-én nemzetközi 
szakembereket hívtak az egyetemre: Eli 
Somer és felesége, Liora Somer profesz-
szorok az izraeli Haifából érkeztek, ahol 
traumaközpontot is működtetnek. 
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Mindenki tudja, hogy a napi folyadék- 
– legfőképp a víz – bevitel milyen fon-
tos élettani jelentőséggel bír. Mások 
szerint a kultúra rendszeres fogyasz-
tása is elengedhetetlen, testi és lelki 
egészségünk megőrzése érdekében. 
A Nagyerdei Víztorony az elkövetkező 
két hétre is értékes tápanyagokban 
gazdag menüt kínál az igényes zenék-
re kiéhezett ínyenceknek. 

Nézzük, kik érkeznek november 5-én 
a klub színpadára! A 2013-ban Gyergyó-
szentmiklóson alakult Bagossy Brothers 
Company már nem ismeretlen a hazai kö-
zönség számára. Nevükből a fineszesek sejt-
hetik, hogy tagjaik között tudhatnak Bagossy 
vezetéknevű testvéreket, és ez valóban így 
van. Mi most nem írjuk le a teljes névsort, 
mert akit érdekel, az úgyis utánaolvashat. 
Sokkal érdekesebb az, ahogy a csapat az 
indie rock és folk határmezsgyéjén egyen-
súlyozva játssza saját dalait. A Cseh Tamás 
Program támogatottjaiként 2014 végén 
készítették első nagylemezüket, mely tavaly 
meg is jelent Elviszlek címmel. Hogy ezután 
milyen irányba visznek majd bennünket, 
hamarosan kiderül jelenleg készülő, Vakít a 
kék című EP-jük dalaiból.

A Víztoronyból jelentjük
Velük aznap este még a Lóci játszik 

játszik. Lóciról minden irodalomismerő, 
-szerető embernek Szabó Lőrinc fia jut 
eszébe, aki óriásnak olvasta az órást, meg 
még sok egyebet csinált. Nekem a Nem 
táncolsz jobban, mint én ugrik be róluk, 
tőlük először, s szerintem ezzel így van 
még nagyjából hatszáztizenkétezer más, 
zenében utazó arc is. Így mutatkoznak be 
oldalukon: „A Lóci játszik egy egyszemé-
lyes, storyteller-jellegű produkcióból nőtte 
ki magát először duóvá, majd egy hatfős 
zenekarrá. Minden dal magán hordozza 
a lecsupaszított, akusztikus gyökerű meg-
szólalás sajátosságait: kidolgozott, erőteljes 
gitárszólam, izgalmas szövegvilág, finom de 
hangsúlyos zenei kiegészítések.” Van egy 
vicces című lemezük is: Hadd legyek híres. 
Ám legyen!

Lássuk, kiket láthatunk még! Hopp, 
november 9-én a metálzene egyik helyi 
potentátja, Koroknai Árpi tart önálló estet. 
Kori, az egykori Szfinx énekese az évek során 

igazi acéltorkú dalnokká fejlődött, s mára 
nemcsak a P.Box, hanem az Ómen sorait is 
erősíti. Az, hogy Facebook-oldalán az utolsó 
bejegyzések 2011 januárjából származnak, 
csak azt jelentheti, hogy mindennapjait telje-
sen leköti a pörgés, a koncertezés. Önálló est-
jén bizonyosan előkerülnek majd tarsolyából 
saját dalok és rockklasszikusok egyaránt. 
Nem csak megrögzött rockrajongóknak 
ajánlott ez a program.

Az egyetemünkön már sok éves múltra 
visszatekintő Jazzbarátok Köre meghívására 
november 10-én látogat hozzánk a Trio 
Musicz. Bevallom, elsőre csak az jutott 
eszembe róluk, hogy nyilván egy háromta-
gú formációról lehet szó. Aztán ahogy job-
ban utánanéztem, kiderült, hogy nem más, 
mint a városunkból elszármazott Subicz 
Gábor trombitás hozta össze ezt a kis csapa-
tot. Hozzá csatlakozott Csízi László dobos 
és Fonay Tibor basszusgitáros. Rendhagyó 
módon harmóniahangszer nélkül játszanak 
improvizatív alapokra helyezve ismert és 
örökzöld dallamokat. Az, hogy Subicz, 
korosztályának kiemelkedő tehetségű 
zenészeként már számtalan produkcióban 
közreműködve letette névjegyét, már eleve 
különleges estét ígér, érdemes hát ezen az 
estén ellátogatni a Víztoronyba. 

Úgy látszik, az irodalmi áthallások, 
párhuzamok ajánlója ez, november 11-én 
ugyanis az Esti Kornél pengeti az érdeklő-
dőknek indie-s, popos dalait. A Kosztolányi 
Dezső-hősről elnevezett társulat alaptagja, 
Lázár Domokos így emlékszik a névvá-
lasztás dilemmáira: „Borzasztó ötleteink 
voltak az alakuláskor, ami a nevet illeti. 
Teljes letargiában voltunk: hogyan lesz 
ebből zenekar, ha még normális nevet sem 
tudunk találni magunknak? Végül Veres 
Imre javasolta az Esti Kornélt, pont akkor 
tanultuk Kosztolányit. Aztán mindannyian 
el is olvastuk a könyvet, ha már egyszer 
ez a nevünk, ugye. És rájöttünk, azon túl, 
hogy nagyon jól hangzik ez a két szó egy-
más után, a csávó, Esti Kornél, a karakter, 
a jellem abszolút »ráhúzható« arra, amit 
mi csinálunk.” Négy lemez ( Egytől egyig 
– 2009, Boldogság, te kurva – 2011, Ne félj 
– 2014, Éjszaka van – 2016) után a csapat 
folyamatosan turnézva igyekszik a köztu-
datban maradni és boldogulni a feltörekvő 
tehetségektől nyüzsgő hazai poppiacon.

Hallgasson hazait, látogasson koncer-
teket!

Zsindelyes Márton
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EÉ: – Sikeres üzletasszonyként, immár második kötetes írónőként, 
kétgyermekes családanyaként nyugodtan lehet téged sokoldalúnak 
jellemezni. Honnan az energia? Adhatnál néhány tanácsot a vizs-
gákra készülőknek…

– Én szerencsés helyzetben vagyok: azt csinálom, amit szeretek. 
Szeretem a munkámat, az ottani kihívásokat, szeretek anya lenni, 
az írás meg kikapcsol. Alapvetően pozitív életszemlélettel állok 
neki mindennek, és talán ez segít át a nehézségeken. Ilyen voltam 
egyetemistaként is. Az én filozófiám az, hogy amivel épp foglalko-
zol, azt maximálisan tedd. Ha a munkahelyemen vagyok, akkor 
függetleníteni próbálom magam az anyaságtól, ha otthon vagyok, 
akkor minőségi időt szeretnék a gyerekekkel tölteni. Amikor az 
egyetemi vizsgákra készültem, akkor maximálisan beleástam ma-
gam a tanulnivalóba. Szóval azt javaslom: vizsgaidőszakban kerülje 
mindenki a bulikat! 
EÉ: – Voltak előjelei az egyetemen ennek a sokrétű érdeklődésnek? 
Állítólag zenekarban is láttak...

– Nemcsak az egyetemen, már előtte is megmutatkoztak ennek 
a nyomai. A vegyipariból szavalóversenyre, Kazinczy Szépkiejtési 
Versenyre járni nem volt egy szokványos dolog. Mindig is az iro-
dalom felé kacsintgattam, pedig nem ez volt a szakom. Mérhetetlen 
tudásvágy volt és van bennem. Nem voltam az a „tarisznyás típus”, 
nem tudom, mostanság van-e még ilyen kategória, és igen, volt 
egy zenekarunk, bár zenénk nem igazán, hangunk még úgy sem, 
de ez a sztori véletlenül épp bekerült az első regényembe némi 
átalakítással. Vicces történet…
EÉ: – Debreceni egyetemistaként hogyan képzelted el a jövődet? Mit 
gondoltál a negyvenéves Papp Csilláról?

– Fiatalon én soha nem a karrieremről szőttem álmokat, vala-
hogy úgy éreztem, hogy ha maximálisan odateszem magam, akkor 
nem lehet gond. Az egyetem alatt végig dolgoztam különböző 
diákmunkákban. Bármit elvállaltam, mindig elégedettek voltak 
velem a munkaadóim. Kóstoltattam parasztmájast, és kérdőíveztem 
Budapesten, semmi nem fogott ki rajtam. Ezek a munkák mind 
arra voltak jók, hogy tudjam, mit nem akarok hosszútávon csinálni. 
Sokkal inkább foglalkoztatott, hogyan alakul a magánéletem. Úgy 
képzeltem, hogy negyvenévesen lesz három gyermekem, egy szerető 
férjem, és egy szuper munkám. Nagyjából így lett. A regénykiadás 
misztikus álom volt!
EÉ: – Íróként a férfi-nő viszonyra, illetve úgy általában az emberi 
kapcsolatokra fókuszálsz. Mi az, amit debreceni egyetemistaként 
teljesen másképp, másnak gondoltál erről, mint manapság?

– Nem gondoltam semmit másként. Az én értékrendem alap-
pillére – amit otthonról hoztam – a hagyományos családmodell. 
Én mindig is ebben gondolkodtam. Az emberi kapcsolataimban 
mindig az őszinteségre és az egymás elfogadására törekedtem. Ezt 
korábban is így gondoltam. A barátság fontosságáról, a testvéri 
kapcsolatról, a munkahelyi lojalitásról írtam is. A regényben lévő 
gondolatok hűen tükrözik az álláspontomat, ami nem változott az 
évek alatt, csupán némileg alakult, fejlődött velem együtt. 
EÉ: – Mi jut eszedbe elsőként, amikor meglátod a Debreceni Egyetem 
főépületét?

– Naponta jövök az Egyetem sugárúton hazafelé, és a kedvenc 
útszakaszom, amikor szemben autózom a Főépülettel. Egyszerűen 
nem tudok betelni vele. Nyilván nem nosztalgiázom mindennap, 
de gyakran érzem, hogy az az épület egy kicsit az enyém is. A 

Papp Csilla: nem írónak készültem…

legjobban azt szeretem, amikor a 
gyerekekkel sétálunk a szökőkút 
előtt és ugyanoda ülünk le, ahol 
egyetemistaként ücsörögtünk az 
előadások után. Minden ilyen 
séta alkalmával feltöltődöm. 
EÉ: – Rengeteg nő esik kétségbe, 
ha priorizálnia kell a jelenlétét a 
mindennapokban a munka–csa-
lád viszonylat tekintetében. Van 
erre esetleg valamilyen recepted? 

– Mondhatnám, hogy van, de 
nincs. Én is csak szeretném ezt 
jól csinálni, és van, hogy sikerül, 
meg van, hogy nem. Igyekszem 
előre megtervezni a hetet, egyeztetni a család összes tagjának a 
programját, néha úgy érzem, mintha valami logisztikai menedzser 
lennék. Ki viszi az ovist reggel? Ki hozza haza? A kicsivel ki menjen 
sétálni? El kell menni a gyógyszertárba, kenyér is kellene. Ha aznap 
a tízórás megbeszélést át kell tenni kettőre, akkor az egész napirend 
borul, és jön az újratervezés. Szerencsére ez a ritkább. Megfelelő 
segítséggel és tervezett napirenddel egész jól el lehet boldogulni. 
Ahogy mondtam: én a minőségi időben hiszek. Olyan ez, mint 
a vizsgaidőszakban megtervezni, mikor miből vizsgázzunk, csak 
élesben minimum nyolc szak tárgyait kell összeegyeztetni. 
EÉ: – Az egyetemtől számos fontos útszakaszon át az Alföld Televízió 
vezetői székéig vezetett az utad, most is egy újságnak nyilatkozol: 
milyennek találod a média világát?

– Ezt hosszan tudnám fejtegetni, de inkább azt emelném ki, 
hogy manapság a fiatalok nagy része az érvényesülést a médiában 
képzeli el. Sokszor hallom ezt: „A médiában szeretnék dolgozni!”. 
Ilyenkor mindig mosolygok magamban, és kíváncsian felteszem a 
kérdést: „Miért is?”. Ez nem könnyű munka, és nem a csillogásról, 
celebeskedésről szól. Itt kőkemény háttérmunka kell ahhoz, hogy 
egy színvonalas produktum létrejöjjön, és ez tehetséget, kitartást, 
és sok-sok, munkával töltött időt igényel. Erről ritkán lehet hallani. 
A fiatalok nagy része keveset olvas, nincs szókincse, és nem tud 
helyesen írni. A híradóban nem használunk emojikat és olyan 
rövidítéseket, hogy LOL, meg hogy vmi. Szóval én azt tanácsolom 
azoknak, akik a médiában szeretnének dolgozni, hogy olvassanak. 
Mindegy, milyen regényt: sci-fi, romantikus, történelmi vagy ön-
ismereti témájút, de ez az, ami fejleszt és hozzátesz az életünkhöz. 

zizou
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A DE-ficit mostani írásában Molnár Vivien bemutatja a tőzsde kialakulását, tevékenységét, sikerekkel és 
krachokkal teli történetét, ami meggyőzi az olvasót arról, hogy a tőzsdézés veszélyes játék.

A tőzsde egy veszélyes hely. Könnyen 
rabul ejti az embert, és függővé válik tőle. 
A pénz könnyen elvakít, de nem szabad 
elfeledni, hogy amilyen gyorsan jön a gaz-
dagság és a siker, ugyanolyan gyorsan el is 
illanhat és válhat valakiből nincstelen. Jó 
érzékekkel kell rendelkeznie valakinek, ha 
elismert bróker akar lenni. A nyugodtság, 
a hidegvér és a türelem elengedhetetlen 
kellékei egy jó szakembernek. De honnan 
is kezdődött minden?

A tőzsde a vásárokból alakult ki. A kü-
lönbség persze nagy a kettő közt. A vásá-
rokon mindig jelen volt az áru, a tőzsdén 
viszont soha. A vásárból tőzsde akkor lett, 
amikor az üzletkötések tömegessé váltak, 
és mind az áru, mind a fizetési eszköz ol-
dalán a helyettesíthetőség vált uralkodóvá. 
Az első tőzsdeválság 1557-ben alakult ki, 
amikor is az Amerikából behozott aranyra 
túlzott spekulációt folytattak. A spanyol 
költségvetés hosszú ideig nem is tudta 
helyreállítani a károkat.

A tulipán jellegzetes jelképe a holland 
kultúrának. és történelmében nagy jelen-
tőséggel bír. A tulipán európai története 
az 1500-as évekig vezethető vissza, amikor 
is Conrad Gesner egy konstantinápolyi 
barátjától borsos összegért vett egy ma-
réknyi virágot. A különleges tulipánok 
iránti kereslet 1636-ban olyan magasra 
hágott, hogy a kereskedésüket bevezették a 
tőzsdére Amszterdamban, Rotterdamban, 
Haarlemben, Leydenben, Alkmaarban és 
Hoornban. A tulipánkereskedők ettől fogva 
már nem sokat törődtek a szépséggel, hanem 
a tulipánrészvények esésére és emelkedésére 
spekuláltak. Az okosabbak és a jól informál-
tak persze tudták, hogy ez az őrültség nem 

A történelem legnagyobb 
tőzsdebukásai

tarthat örökké, s előbb-utóbb valakiknek 
veszíteniük kell. Így a gazdagok már nem 
vettek többé tulipánokat a szépség kedvéért, 
hanem csak a vaskos haszon reményében. 
De ahogy csökkent a fizetőképes kereslet 
az extra drága hagymák iránt, a piac előbb 
lassú, majd egyre gyorsabb esésbe kezdett. 
A bukás hatalmas volt, és igen fájdalmas. 
Különösen azok a befektetők szenvedték 
meg, jutottak szó szerint koldusbotra, akik 
a fel-fellángoló harmincéves háborúban ösz-
szeszedett veszteségeiket akarták gyorsan és 
kevés erőfeszítéssel kompenzálni. A holland 
gazdaság hosszú ideig nyögte a következmé-
nyeket, fizette a kapzsiság és ostobaság árát. 

A 18. század elején egyszerre két tőzs-
dekrach is sújtotta a gazdaságot. Az egyik 
a déltengeri, a másik a Mississippi-buborék. 
A déltengeri buborék 1718-ban kerekedett 
ki. Az egész kaland már kezdetekor kudarcra 
volt ítélve, mert a társaság a korona dél-
amerikai gyarmataival folytatandó keres-
kedelmet koordinálta volna. A világ azon 
részén elmaradt a birodalomépítés. Végül 
a társaság megkapta a lehetőséget, hogy 
államadósságát finanszírozza, méghozzá 
egy kedvező, 6%-os kamattal. Ez önmagá-
ban gyümölcsöző befektetés volt, valamint 
ott maradt a mézesmadzag is: az esetleges 
gyarmatokról befolyó profit. 1720 január-
jában a részvény ára még alig 120 font volt. 
Egy hónapra rá már másfélszer annyi, s az 
év felére meghaladták az 1000 fontot. Ekkor 
azonban a nagy első, nagy pénzt bezsebelő 
részvényesek már elkezdtek kihátrálni, és 
a többiek késői, pánikszerű eladásai az év 
eleji szintre ejtették az árfolyamot. A híres 
Isaac Newton is részt vett a befektetésekben. 
A bukás után megjegyezte: „A csillagok 

mozgását ki tudom számolni, de az emberi 
őrültséget nem”.

A Missisippi-buborék a déltengeri bubo-
rékkal szinte egy időben alakult ki Franciaor-
szágban. 1715-ben meghalt XIV. Lajos király, 
aki hosszú, háborúkkal töltött uralkodása 
után üres kincstárat hagyott maga után. 
Franciaországot óriási államadósság terhelte, 
a hitel megingott, a gazdaságban visszaesés 
kezdődött. John Law mindezen gondok 
megoldásaként egy bankjegy-kibocsátási 
joggal felruházott állami bank alapítását 
javasolta Philippe d’Orléans régensnek, aki 
támogatta az elképzelést. Végül Law-nak be 
kellett érnie egy részvénytársasági magán-
bankkal. Az Általános Bank 1716 májusában 
kezdte meg tevékenységét, és az első két 
évben hallatlanul sikeres volt. Mérsékelt 
kamatra adott kölcsönöket, és tudatosan 
az iparba és a kereskedelembe irányította 
azokat, aminek hatására élénkült a gazdaság. 
1717 végén megalapította második hatalmas 
vállalatát, az Indiai Társaságot, más néven 
Mississippi Társaságot. A társaság a rész-
vények eladásából befolyt pénzt elenyésző 
részben hajókba és árukba fektette, a döntő 
részét azonban államadósság-papírokba. 
Gyakorlatilag magára vállalta az egész állam-
adósságot, megvásárolva az értékpapírokat 
a tulajdonosaiktól. A távolabbra látó speku-
lánsok igyekeztek megszabadulni a bankje-
gyektől is és a részvényektől is. 1720 őszére 
a bankjegyek inflációs papírpénzzé váltak. 
Minden áru ára emelkedett, Párizsban nem 
volt elegendő élelmiszer, ami hatalmas prob-
lémákat gerjesztett.

A világháború után a világgazdaság a 
Dawes-terv következtében láncszerűen ösz-
szekapcsolódott. A pénzügyi központ a New 
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York-i tőzsde lett. A világtörténelemben az 
igazi nagy hasra esés ennek a tőzsdének a 
zuhanása volt 1929-ben, ami a nagy világ-
válság kezdetét jelentette. Több dologra is 
visszavezethető a zuhanás. Ez egy túlterme-
lési válság, ami azért következett be, mert 
az USA gazdasága a világháborúban, majd 
a ’20-as években dinamikusan fejlődött. E 
gazdaság pótolta a kieső európai termelést. 
Az európai gazdaságok 1927-re elérték a 
háború előtti szintet, de ezzel párhuzamo-
san az USA gazdasági növekedése nem állt 
le. 1929 októberében az úgynevezett fekete 
péntekeken, csütörtökökön összeomlott a 
tőzsde. Ezeken a napokon ugyanis mindenki 
eladni szeretett volna, ami növelte a kínála-
tot, vagyis az árak zuhantak. Ez tőkekivonást 
jelentett a termelésből, azaz csökkentették a 
kibocsátást és a munkaerőállományt is. Ez 
szűkítette a belső piacot, nem volt kereslet. 
A pénzügyi összeomlás tehát az iparra és 
a mezőgazdaságra is kiterjedt. A válság 
túlélésére a külföldre kihelyezett amerikai 
tőkét visszavonták, de ezzel az európai gaz-
daságokban lett tőkehiány.

1987 nyarán New York-i index, a Dow 
Jones újra az egekbe szökött, a részvények 
már túlárazottak voltak. Ezért egyre töb-
ben kezdték eladni a részvényeket, hogy 
inkább a 10 százalékos, biztos haszonnal 
bíró amerikai államkötvényekbe fektesse-
nek. Az index igencsak döcögni kezdett 
októberben, 2-5 százalékos esések jöttek, 
de október 19-e mindent felülmúlt. Fekete 
hétfő néven vonult be a történelembe 1987. 
október 19-e, amikor percek alatt zuhant a 
mélybe a New York-i tőzsde, a részvények 
értékének majdnem negyede eltűnt aznap. 
Az esetért részben a számítógépes keres-
kedési rendszereket teszik felelőssé. A világ 
egyik legnagyobb összeomlása kis túlzással 
csak egy napig tartott, és számos szeren-
csétlen tényező játszott benne közre. Ezen 
a napon 22,6 százalékot zuhant a tőzsde. A 
krachot nagyban okozták a számítógépek. 
Akkoriban kezdődött ugyanis a kereske-
dés gépesítése, a komputerek intézték a 
megfelelő pillanatokban az adásvételt, de 

ami végzetesnek bizonyult: ezek egyszerű, 
és egymáshoz hasonló stratégiát követtek. 
Az esésre reagálva a programok eladási 
parancsokat adtak, amelyek újabb és újabb 
hasonló döntéseket eredményeztek, végül 
egymás alá licitáltak a számítógépek, fel-
emésztve az amerikai vállalatok értékének 
mintegy ötödét.

A cybervilág fontosságára már a 90-es 
évek közepén felfigyeltek. Nem véletlen 
ezért, hogy 1996-ban az internetes cégeknek 
nagy jövőt jósoltak, ami a befektetők fantá-
ziáját is megragadta. A New York-i tőzsde 
technológiai cégeket tömörítő Nasdaq-index 
egy év alatt közel megháromszorozódott. 
Egyre láthatóbb lett azonban, hogy a 
dotkom (vagyis a .com) cégek nem váltják 
be a hozzájuk fűzött reményeket, az internet 
pedig nem terjed olyan sebességgel, ahogy a 
guruk hitték, és nagy zuhanásnak indultak 
a vállalatok. 

A 2008-ban kirobbant gazdasági világ-
válság a nagy gazdasági világválság óta a 
legjelentősebbnek tartott gazdasági válság, 
mely az ezt megelőző globális pénzügyi 
válságból alakult ki. Előzménye az amerikai 
másodlagos jelzáloghitel-válság vagy ame-
rikai jelzáloghitel-válság (a sajtónyelvben 
subprime-válság) az Egyesült Államok 
ingatlan- és bankszektorából 2006 végén ki-
indult, változó intenzitású pénzügyi válság, 
amely más országokban is éreztette a hatását. 
A válság során több jelentős cég csődbe 
ment, vagy kénytelen volt versenytársaival 
egyesülni. A válság érzékenyen érintette a 
nyugat-európai bankokat is, és hatása az 
amerikai gazdaság visszaesésén keresztül 
az egész világgazdaságban megmutatkozott. 

A világ egyik legjobban teljesítő tőzsde-
indexe 2014-ben a sanghaji volt, ahol több 
mint 150 százalékkal nőtt a részvények ára 
az elmúlt 12 hónapban. Ez a növekedés nem 
feltétlenül annak köszönhető, hogy ennyire 
jól teljesítenek a kínai cégek, hanem annak, 
hogy a kínaikat megfertőzte a tőzsdézési 
láz. Az elmúlt évben rengetegen kezdtek el 
részvényeket venni, a városi középosztálytól 
kezdve az egyetemistákon át a középiskolát 
sem végzett melósokig. Csak májusban 12 
millió tőzsdei számlát nyitottak, összesen 
pedig már több mint 90 millió ember tőzs-
dézik az országban. Mégis az elmúlt években 
rohamosan romlottak a tőzsdei értékek.

A probléma nem a tőzsdéken van, ha-
nem a kínai reálgazdaságból indul. A kínai 
gazdaság ugyanis már jó ideje a vészes 
lassulás jeleit mutatja. Márpedig Kína a 
világgazdaság egyik legfontosabb motorja 
(a világgazdaság GDP-növekedésének felét 

generálta az elmúlt években). A kibontako-
zó válság elsősorban az árupiacokon és a 
tőkepiacokon zajlik, és előzményei egészen 
2008-ig nyúlnak vissza. Az elmúlt években a 
kínai gazdaság robusztus növekedése óriási 
keresletet támasztott az árupiacokon, a növe-
kedéshez hatalmas mennyiségű nyersanyag-
ra volt szükség. A kínálat viszont szűkös volt, 
így árrobbanás következett például a réz, az 
acél, az alumínium, a mezőgazdasági áruk 
és számos más termék esetében. Ennek az 
összefüggésnek köszönhettük a 150 dollárig 
elszálló olajárat is.

A nagy kereslet hatására elindultak a 
fejlesztések a kínálat növelésére, és beértek, 
ma már a kínálat képes kielégíteni a nagy 
nyersanyagigényt. Igen ám, de időközben a 
kínai gazdaság lassulni kezdett és visszaesett 
a kereslete, aminek az lett a következménye, 
hogy 2011-től elkezdtek esni a nyersanyag-
árak. Ez lassítani kezdte a nagy nyersanyag-
kitermelő feltörekvő országokat, például 
Brazíliát, Oroszországot vagy Dél-Afrikát. És 
beindult egy ördögi kör, ugyanis a feltörekvő 
országok Kína exportpiacai is, a lassulásuk 
csökkentette a kínai termékek iránti keres-
letet, ami egy újabb körben lassítja a kínai 
gazdaságot.

Ez a folyamat már érinti a fejlett országo-
kat is, nekik ugyanis Kína egyre fontosabb 
exportpiaccá vált az elmúlt években. A Kí-
nában gyárakat működtető és már jelentős 
tételben oda is termelő világcégek lassabban 
fognak növekedni: kevesebb a beruházás, ke-
vesebb nyersanyag kell a bányavállalatoktól, 
kevesebb munkagép, és például kevesebb 
Audit, BMW-t fognak eladni, vagy lassabban 
nőhet az Apple vásárlóinak száma is. A né-
met autógyárak bevételének nagyjából a fele 
már kínai eladásokból származik. Ennek az 
eredményét láthatjuk mai napig a tőzsdéken, 
a befektetők most azzal számolnak, hogy 
a fejlett gazdaságok nagy cégei kevesebbet 
érnek a várható profitcsökkenés miatt.

Molnár Vivien
DEX-Műhely
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Sok éves hagyományra tekint vissza a Buzánszky Jenő 
Labdarúgó Egyetemi Kupa küzdelemsorozata, amely az 
idei szezonban is több száz hallgatót mozgat meg hétről 
hétre. Az idei viadalra 69 alakulat adta le a nevezését 
három divízióba sorsolva, vegyük hát sorra ezek állását 
néhány körrel a zárás előtt!

A legalsó osztálynak megfelelő, divízió 3-as mezőnyben 43 gárda 
szerepel nyolc csoportra osztva. Az ’A’, ’B’ és ’C’ jelű csoportokban 
hat, míg a maradék ’D’, ’E’, ’F’, ’G’ és ’H’ jelzésűekben öt alakulat ver-
seng. Lapzártánkig az ’A’ group listavezetője, azaz az FC Oldalpha$$ 
teljesített a legmeggyőzőbben, akik már három összecsapáson 
vannak túl, és ezeket egyaránt győzelemmel zárták. Rajtuk kívül 
a Hulk City, valamint a D-Mix a ’B’-ből, az Org. Donors és az Uni 
Cum Laude a ’D’-ből és a DEAC-MK, Töröttboca Juniors az ’E’ 
csoportból is joggal pályáznak a play-off körös tagságra. A többiek 
még vagy kevés meccset vívtak, vagy alulteljesítettek idáig, így őket 
azért nem említjük név szerint. 

A másodosztályban is hasonló a helyzet, hiszen van néhány 
csapat, akiket már most ki tudunk emelni remek teljesítményük 
miatt. Persze vannak csapatok, akik még csak egy mérkőzést, vagy 
akár még annyit sem játszottak, így róluk nehéz lenne bármit is 
mondani. Az ’A’ jelű négyes mondhatni a halálcsoport, ugyanis há-
rom gárda is azonos pontszámmal áll az élen (BEFU, AEK aTehén, 
BDSRSTNT). Nem sokkal tisztább a kép a ’B’ jelű kvartettben sem, 

Idén is nagy siker a Buzánszky!
itt a négypontos Wantedet három ponttal követi a Werdel, s eggyel 
az SS lazio. A ’C’ jelzésű négyes nagy valószínűséggel a külföldi 
hallgatókból álló Samba KSA és BSL párharcát hozza majd, már 
ami a csoportelsőséget illeti. Szinte megjósolhatatlan még a ’D’-s 
azonosítóval ellátott csoport erősorrendje, hiszen itt mindösszesen 
még egy találkozón vannak túl a sportolók, melyen egyébként az 
SFCP 9-1 arányban múlta felül a hangzatos nevű P!nathinaikosz 
csapatát. 

Végül, de cseppet sem utolsósorban az egyetemi premier liga, 
azaz a Divízió 1 alakulásáról is ejtsünk néhány szót! A hagyomá-
nyokhoz hűen idén is tíz együttese kvalifikálta magát a legmagasabb 
osztályba, melyeket két ötcsapatos csoportba sorsoltak a szervezők. 
Az ’A’ jelű ötösben a sors szeszélye folytán több, orvostanhallga-
tókra építő gárda is helyet kapott, ám a helyezéseket illetően nehéz 
lenne még tippelni, hiszen két összecsapáson vannak még túl a 
felek. Ezeken egyébként a Strikaz 6-1-re verte a Retek FC alaku-
latát, valamint a Suhancos játszott egy 3-3-as döntetlen szintén a 
Retek FC-vel. A ’B’ csoportban már több minden történt! Az tisztán 
látszik, hogy a Made In Italy idén is bejelentkezett a bajnoki címért, 
ám az idén már a csoportban is akad ehhez két remek kihívója a 
Sinter FC, valamint a Botafogó gárdáinak személyében. 

Hogy végül kinek sikerül elhódítani az ország egyik legnagyobb 
presztízsű egyetemi bajnoki címét, az még a jövő kérdése! Addig 
is jó szórakozást és sportélményekben gazdag meccseket kívánunk 
a résztvevőknek!
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Újabb két hét telt el legutóbbi lapszámunk óta, így ismét 
számos DEAC-os vonatkozású mérkőzésről számolha-
tunk be Önöknek! Nagypályás labdarúgóink már az 
őszi szezon vége felé közelednek, míg a futsal szakág 
versenyzői még csak most kezdenek belelendülni a 
2016/17-es szezonba. 

Továbbra is remekel a Sáfár László trenírozta DEAC a megyei 
első osztályú labdarúgó-bajnokságban, ahol tizenegy játéknapot 
követően a második pozíciót foglalja el. A legutóbbi két össze-
csapásukon egyaránt győzni tudtak Kincses Dánielék, először a 
dobogós helyekért harcoló Hajdúnánás GB FK otthonában, majd 
hazai környezetben a Hajdúsámsoni T.T.I.SZ.E. vendéglátójaként. 
A nánási találkozón ugyan hamar hátrányba kerültek, ám először 
Csörgő Krisztián, majd Balás Viktor góljaival sikerült megfordí-
taniuk az eredményt, s megnyerni a rendkívül fontos mérkőzést. 
Az ezt követő játéknapon már valamivel egyszerűbb dolga volt 
labdarúgóinknak, végig irányítva a játékot, 3-0-s félidőt követően, 
végül 4-1-re diadalmaskodtak Molnár Mártonék a sámsoniak 
felett. Kilencedik győzelmének köszönhetően továbbra is tapad a 
listavezető Nyíradonyra alakulatunk, amellyel szemben a hátránya 
mindössze egy pont.

Ha már a Nyíradonynál tartunk! A DASE labdarúgói bizonyára 
tudnak mesélni a jelenlegi első helyezett játékerejéről, hiszen nem 
olyan rég épp velük találkoztak a narancsmezesek pályaválasztása 
mellett. A komoly esőzés közepette lejátszott találkozón végig 
egyenlő partnerei voltak egyetemistáink az aranyérem legnagyobb 
várományosainak, mi több, a második játékrészben kapujuk elé is 
szegezték őket, ám némi szerencse hiányzott a bravúrhoz részükről, 
s végül 3-2-es vereséget szenvedtek. Rá hat napra a tavalyi ezüst-
érmes Sárrétudvari látogatott Szalóczi Zoltánékhoz, s távozott egy 
ponttal. Imént említett támadónk góljával fiataljaink szereztek 
vezetést a meccs elején, ám még az első játékrészben egyenlíteni 
tudott a vendég gárda, mely némi szerencsével meg is tudta őrizni 
a döntetlent egészen a hármas sípszó pillanatáig, így értékes két 
pontot rabolt második számú alakulatunk otthonából. Négy körrel 
az őszi zárás előtt a tizenkettedik pozícióban áll újonc csapatunk a 
megyei első osztályban.

Rázós heteket él a megye II. déli csoportjában vitézkedő DEAC 
II., mely előbb a második helyezett Bárándi KSE, majd a harmadik 
Komádi SE csapatával nézett farkasszemet. A bárándiak elleni hazai 
összecsapáson korán elszálltak győzelmi esélyei futballistáinknak, 
hiszen már az első játékrészben komoly előnyre tett szert Mester 
Norbert együttese, melyet a folytatásban még növelni is tudott, így 
végül 5-2-es vendégsikerrel ért véget a találkozó. A Komádiban 
lejátszott derbi kissé más forgatókönyv szerint zajlott, hiszen a 82. 
percig 3-3-as döntetlenre álltak a felek, ám egy sérülés miatt meg-
fogyatkozott csapatunk, s ezt riválisunk könyörtelenül kihasználta, 
így 5-3-ra megnyerte a mérkőzést. Dr. Köstner Tamásék jelenleg a 
tabella kilencedik helyén tanyáznak. 

Mindössze egyszer lépett pályára az utóbbi időben a férfi futsal 
NB II. keleti csoportjában versenyző DEAC-os alakulatunk, mely 
idén egyértelműen a feljutást tűzte ki céljául. Kispályásaink a szin-
tén egyetemistáira építő MEAFC (Miskolc) otthonában mutattak 

be bravúros feltámadást, hiszen a második félidő elején még 3-0-s 
miskolci vezetést mutatott az eredményjelző, ám Pallai Zsolték nem 
adták fel, s a végsőkig küzdve 5-3-ra megnyerték a rangadót. Jelenleg 
a negyedik pozíciót birtokolja Elek Gergő brigádja a táblázaton, ám 
vesztett pontokat tekintve a legjobb mutató az övék, hisz eggyel 
kevesebb összecsapást vívtak idáig, mint a riválisok. 

Komoly pofonba szaladt bele Sólyom Attila NB I-es női futsal 
csapata a Brand Mission Tolna-Mözsi FSE vendégeként, hiszen a 
jelenleg második helyen tanyázó, több idegenlégióst is foglalkoztató 
alakulat 13-2-es verést mért a mieinkre. Mivel a két gárda nem 
azonos célokért küzd a pontvadászatban, így nehéz is értékelni 
a találkozót. Talán érdemes a jövőre koncentrálnia lányainknak 
és a „nyerhető” összecsapásokat hozva, elmozdulhatnak talán a 
sereghajtó pozícióból. 

Csapataink soron következő hazai mérkőzései: 
Megye I., DEAC: november 5., 13:30 

Nyíradony VVTK
Megye I., DASE: november 6., 13:30 

Nagyhegyesi KSE
Megye II. dél: A DEAC II. 

már nem lép pályára az idén hazai környezetben
Férfi futsal NB II. Kelet: november 14., 18:00 

Gyöngyös (DESOK) 
Női futsal NB I: november 24., 18:00 

Miskolci Vénusz NFSE (DESOK)

A DVSC Futballszervező Zrt. és a Debreceni Egyetem, ezen 
belül a Hallgatói Önkormányzat vezetői megállapodtak a DVSC 
Zrt. vezetésével, hogy a jövőben szervezett formában különböző 
kedvezményeket, szolgáltatásokat kínálnak a sportot és közösséget 
kedvelő egyetemi polgároknak, akik azokat meghatározott módon 
és szektorokban vehetik igénybe. Az együttműködésről Bognár 
István Ádám HÖK-elnök és Jeney Domokos, a DVSC Futball-
szervező Zrt. marketingvezetője egyezett meg október 18-án a 
Debreceni Egyetemen. A megállapodás értelmében az egyetem 
a D7 és D8 szektorokban kap kijelölt helyet. Ennek keretében a 
lehetőséget igénybe vevők kedvezményes belépési lehetőséget, 
gyerekes családok közvetlenül a szektor melletti fűtött teremben 
gyermekmegőrzést és játszóházat, adott mérkőzéseken egyéb 
kiegészítő szolgáltatásokat kapnak.

A Loki és az egyetem
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A Debreceni Egyetem sportszervező szakos hallgató-
ja, Somlai Tamás az egyetem mellett profi vízilabdázó, 
jelenleg a Debreceni Vízilabda Sportegyesület (DVSE) 
élvonalbeli csapatát erősíti. Interjúnkban a fiatal sportoló 
megosztotta velünk jövőbeni terveit, és arról is beszá-
molt, hogyan tudja összeegyeztetni a sportot a tanulással. 

– Amikor a továbbtanulásomról döntöttem, jelentős szerepet 
játszott a választásomban, hogy egy sporttal kapcsolatos területen 
szeretnék elhelyezkedni a későbbiekben. Gyerekkoromtól kezd-
ve versenyszerűen sportolok, évek óta élvonalbeli csapatokban 
játszok, de harmincéves korom után szeretném abbahagyni az 
aktív sportot. Természetesen utána sem szeretnék elszakadni a 
vízilabdától, akár edzőként is el tudnám magam képzelni. Az előző 
csapatomnál, Miskolcon már besegítettem a gyerekek tréningjein, 
van edzői végzettségem, viszont akár azt is el tudnám képzelni, 
hogy háttérmunkát végzek egy csapatnál. Erre szerintem tökéletes 
a sportszervező szak, hogy elsajátítsam az alapokat – fogalmazott 
Somlai Tamás. – Persze nehéz összeegyeztetni a tanulmányokat az 

élsporttal, az edzéseim 
pont egybeesnek az 

óráimmal, ezért 
csak ritkán tudok 
bejárni az egye-

temre. Nagy 

„Debrecenben szeretnék tervezni”

segítséget jelent a Mentorprogram, hiszen kapok magam mellé 
egy tutort a csoporttársaim közül, illetve egy mentort, valamint 
egyéni tanrendem van. Még azzal kell megbarátkoznom, hogy csak 
jegyzetekből tudok készülni a zárthelyikre és a vizsgákra. 

Szereti a várost 
A DVSE balkezes játékosa a 2012/13-as szezonban már meg-

fordult a debreceni együttesnél, és most rövid kitérő után igazolt 
vissza a cívisvárosba. Döntésének körülményeiről is beszámolt. 

– Elsőként a csapat előző edzője, Varga Tamás keresett meg az 
ajánlattal, aztán történt egy kis változás az edző személyében. Ettől 
függetlenül tovább folytattam a tárgyalást a klubbal a csapatkapitá-
nyunkon, Kállay Márkon keresztül. Lényegében még nem tudtam 
a megállapodáskor, hogy kinek az irányítása alatt játszom majd, 
nyilván felmerültek már lehetőségek az edző személyét illetően, és 
a legvalószínűbbnek Komlósi Péter tűnt. 

Amikor korábban itt játszottam, nagyon megtetszett a város 
és a közeg, szerintem sok lehetősége van a profi sportolóknak a 
karrierjük építésére. A jelenlegi edzőnk, Komlósi Péter személye 
szintén sokat segített a végső elhatározásban. 2012-ben még együtt 
játszottunk a DVSE-nél, már akkor nagyon jó viszonyba kerültünk, 
így éreztem, hogy jó helyem lesz itt – mondta Somlai Tamás, aki 
egy átalakult csapattal kezdett neki a szezonnak. – A csapat néhány 
tagját már ismertem, hiszen voltak, akik már 2012-ben itt játszottak, 
ám akadtak olyanok is, akikkel csak látásból ismertük egymást. 
Szerintem a szezont megelőző alapozás nagyon jól sikerült mind 
erőnléti szempontból, mind olyan tekintetben, hogy összeszokott a 
gárdánk. Fiatalos csapatunk van, az edzések miatt sok időt töltünk 
együtt az uszodában, de a tréningek után is szívesen vagyunk együtt, 
beülünk ebédelni valahová, illetve ha időnk engedi, csapatösszetartó 
programokat szervezünk, nemrégiben például közösen grilleztünk 
– fogalmazott a Miskolcról visszaigazolt pólós, aki a csapat terveibe 
is beavatott minket. – Két nyolcas csoportra – A és B csoport – 
osztották az OB I mezőnyét, mindkét csoport első négy helyezettje 
jut tovább a felsőházi rájátszásba, a két csoport 5-8. helyezettjei az 
alsóházban folytatják a bajnokságot. A szezon elején azt tűztük ki 
célul, hogy mindenképpen a felsőházba kerülünk. Személy szerint 
hosszabb távra tervezek Debrecenben, nagyon szeretem a várost, a 
tanulmányaim is idekötnek, úgyhogy legalább az egyetemi éveim 
végéig szeretnék megragadni itt – fejezte be a beszélgetést Tamás. 

Vona Lilla
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